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La Mediterrània del segle que ve
El próposit manifestat a l'Euroconferéncia de Barcelona de crear un gran

espai de lliure comerç a tota l’àrea mediterrània no és altra cosa que un reco-
neixement implícit de tot allò que el Mediterrani ha significat per a la història
universal: una zona de continua interrelació cultural i, també, de perennes
conflictes entre diferents maneres d'entendre el món.

El nord i el sud, com l'orient i l'occident, tenen a la Mediterrània el seu punt
de convergència natural. I en aquesta mar, les Illes Balears tenen o haurien de
tenir un indiscutible protagonisme a causa de la seva situació geogràfia i de
la, si més no aparent, prosperitat de què avui gaudeixen gràcies al turisme.
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EDITORIALona 4

Les Illes Balears i la Mediterrània
Cap societat no pot anar ni contra la seva història ni contra la seva
geografia. Es en aquest sentit que cal deixar ben clar, des del principi de
la nostra argumentació, que el futur de les Illes Balears està inexcusable-
ment lligat a la Mediterrània i que, per tant, seria bo que tenguessin un
paper actiu en la resolució dels problemes comuns o, en qualsevol cas,
que la societat balear prengués consciència de quina és la seva posició
estratègica en un nou ordre mundial, els fonaments del qual es posen en
aquests darrers anys de segle. En el passat, tant la prosperitat com les
crisis que patien les Balears eren conseqüència directa de l'estabilitat o
de la conflictivitat que regnava en el Mediterrani. Els temps no han can-
viat 0, en qualsevol cas mai no han capgirat aquesta tesi: l'esplendor de
les Illes ha coincidit sempre amb les èpoques de major intercanvi co-
mercial a la Mediterrània i, això és, justament, el que passa ara mateix,
amb el turisme. Si més no, el turisme és en aquests moments el producte
que millor s'identifica amb el Mediterrani.

Per això, quan a l'euroconferència de Barcelona es parlà d'instaurar la
pau mitjançant la millor fórmula econòmica del pensament neoliberal -
instaurar una zona de lliurecanvi perquè els negocis calmin les tensions-
és evident que les Balears haurien d'aspirar a tenir un paper actiu en
aquest nou ordre mediterrani que hom vol imposar. Renunciar a aquesta
possibilitat seria tant com renunciar no a la història, que ja està escrita,
sinó al propi futur. Però: com poder gaudir d'aquest paper actiu si la
política exterior és una competència exclusiva de l'Estat central? D'en-
trada cal pensar que es fa necessari que les Illes Balears, a pesar de la
seva reduïda demografia i fama de comunitat poc conflictiva, incremen-
tin el seu pes polític en el context de la política espanyola, tal com es
correspon amb el fet de ser l'única comunitat autònoma la riquesa de la
qual sobrepassa la mitjana europea.

Precisament, és aquesta riquesa o, millor dit, el seu origen turístic, el
principal argument per reivindicar una política mediterrània espanyola i
europea que, més enllà de l'evident exigència de solidaritat intemacio-
nal amb uns països molt pròxims, contempli la conveniència de reubicació
econòmica d'unes illes que han esgotat les possibilitats de creixement
del seu model de desenvolupament. Tots els països mediterranis veuen
en el turisme el motor de les seves economies a l'empar d'una Unió Eu-
ropea disposada a finançar projectes de desenvolupament al nord d'Africa
0 Orient Mitjà per tal d'evitar un allau d'emigració cap a Europa. Del que
es tracta és que la intervenció de Brussel·les no sigui contraproduent als
interessos pre-existents de zones, com les Balears, que formen part de la
Unió Europea. I per aconseguir aquest objectiu no hi ha millor fórmula
que la de ser present allà on es prenen les decisions, a través de Madrid
0 bé directament amb la participació directa a tots els fòrums europeus
on les regions hi tenguin accés.

En el decurs de les darreres dècades el Mediterrani ha esdevingut un
gran llac turístic, el més gran del món, en afortunada definició del pro-
fessor Jean Fierre Lozato, a les costes del qual hi passen les seves va-
canees més de 350 milions de turistes (150 milions internacionals) la
qual cosa fa que aquesta xifra no es pugui incrementar massa més, tant
pel que fa a la demanda potencial com a causa dels problemes
mediambientals que la pressió turística provoca sobre els països recep-
tors. En qualsevol cas, això sí, hi caldrà un millor repartiment del pastís,
però arribat aquest cas pot ser que si ningú no hi posa remei les Illes
Balears en surtin perjudicades perquè és entre totes, la regió que ara per
ara rep un major nombre de turistes vacacionals.

Perquè això no sigui així cal poder disposar d'un profund coneixement
de l'evolució del mercat i de les noves demandes turístiques per avançar-
se a tot tipus de competència i a més a més, participar en la direcció de

les polítiques turístiques - per això la reivindicació que Mallorca
sigui la seu d'una hipotètica Agència Europea de Turisme. I cal,
també, ja en un sentit més ample, disposar de prou capacitat de
pressió per evitar que la política mediterrània que adoptin els estats
sacrifiqui les regions insulars que, al cap i a la fi, són a una posició
de sanwich, entre dues costes històricament enfrontades. Perquè la
política turística s'harmonitzi amb altres tipus de desenvolupament
és necessari que desapareixin les murades econòmiques que impe-
deixen que els territoris illencs siguin competitius amb els conti-
nentals, la qual cosa només és possible mitjançant autèntics ponts,
inclosos els fiscals, que incentivin projectes complementaris del
turisme.

En el passat més immediat les Balears s'han pogut beneficiar de
les situacions d'inestabilitat política o dels conflictes bèl·lics exis-
tents al Mediterrani o a les seves proximitats. La Guerra del Golf
provocà una recessió turística de la qual les nostres illes en pogue-
ren sortir ben aviat perquè eren a l'extrem oposat de l'escenari bèl-
lic, però no passà el mateix amb Turquia o Egipte, a causa tant de la
proximitat com, sobretot, dels fonamentalismes islàmics. Fins i tot
Grècia, situada entre l'Orient Mitjà i l'ex-Iugoslàvia també en va-
ren sortir nafrados de la crisi. Això ha fet que les Balears mantenguin
una posició de líders en el segment del turisme vacacional i que, en
certa mesura, hi ha qui pugui creure que el retorn a la normalitat
serà perjudicial. No és així. La inestabilitat pot ajudar conjuntural-
ment, però a la llarga no beneficia ningú, ans al contrari, pot crear
un clima de desconfiança cap a tot tipus de viatge. A les nostres
illes ens interessa, tal com sempre ha passat, un Mediterrani en
calma on poder estendre la nostra influència. Al capdavall el Medi-
terrani ens és molt més pròxim que no el Carib.

Ens convé, per tant, una Mediterrània pròspera no només perquè
s'evitin les tensions socials que ens poden afectar pel fet de ser
frontera entre el nord i el sud sinó perquè d'aquesta manera, de bell
nou, es podran estendre els nostres horitzons comercials, la qual
cosa serà la millor garantia que les polítiques turístiques que es
duguin a terme a la resta de la Mediterrània es facin de forma har-
moniosa amb els nostres interessos. Però una cosa no convé obli-
dar: encara que els polítics fonamentin tots els seus projectes de
pau en ajudes econòmiques, el lideratge d'una zona sobre el con-
junt d'una àrea geogràfica (encara que sigui un lideratge en una
sola activitat econòmica com és el turisme) no es pot fer d'esquena
a les realitats culturals i socials, és a dir, a la història, dels països
amb els quals es vol treballar. I aquesta és, avui per avui, la gran
assignatura pendent d'unes Illes Balears que viuen massa pendents
del nord europeu i que ignoren la realitat més pròxima del sud.

El desenvolupament econòmic, aquest canvi de model que el Go-
vern balear diu voler defensar, no es pot fer des d'una exclusiva
visió empresarial, entre altres coses perquè pot ser que els números
no surtin o que no donin la rendibilitat immediata a la qual s'han
avesat els inversors de les Illes. El posicionament estratègic en una
àrea determinada implica conèixer a fons la realitat de l'entom, la
qual cosa és una feina conjunta de tota la societat, no només dels
seus empresaris o dels seus polítics, sinó també dels intel·lectuals
i, en concret, de la Universitat. Cal, en definitiva, que la societat de
les Illes Balears recuperi una visió mediterrània per, precisament, i
com dèiem al principi, no trair ni la pròpia història ni la pròpia
geografia. Al cap i a la fi aquest, encara que no ho sembli, també és
un principi que haurà de vigir a una economia cada pic més univer-
salitzada.
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Entre dues aigües
La Mediterrània, aquesta mar plena d'història i de realitats
contradictòries que ens envolta, ha protagonitzat o ha estat
testimoni de molts recents esdeveniments relacionats amb el

nou ordre internacional que, a poc a poc, se'ns imposa des de
la caiguda del mur de Berlín. Els més importants potser siguin
rinici de la difícil pau sobre les terres de Bòsnia o el procés
iniciat a les de Palestina, però també la conferència
euromediterrània de Barcelona, en ple semestre espanyol de la
Unió Europea, quan es posaren els fonaments per a una futura
zona de lliurecanvi que abastarà, l'any 2.010, tots els països
banyats per unes mateixes aigües.

I, tanmateix, les aigües no són les mateixes: les ones que
arriben a les costes tenen un perfil diferent si són les del nord
o les del sud, o si colpegen les terres orientals o les
occidentals de la mar on nasqué la cultura occidental i on, des
de fa segles, es debat l'etem conflicte entre l'orient i
l'occident, entre el nord i el sud. La Mediterrània ha estat,

històricament, una ruta oberta al comerç i a les interrelacions
culturals, però també una mar farcida de conflictes, on

l'hegemonia dels pobles, és a dir, de les seves economies i de
les seves maneres de viure, volien ser imposades a la força.

Tanta comprensió i tanta incomprensió mai no s'han vist
plegades a un altre mateix espai geogràfic.

Per això, des d'ONA hem volgut dedicar aquest número a la
Mediterrània com a protagonista induscutible de la nostra
història, encara que sigui -per això mateix, perquè és la nostra
història- a través d'un prisma molt peculiar, una prisma
configurat entorn del fet de ser illes i de situar-nos enmig
d'aquesta mar Mediterrània. Aquesta doble condició, d'illes i
de mediterraneitat, pot ser que ara ens faci veure les coses des
de l'allunyament o des de l'aïllament, la qual cosa és
incomprensible a la llum de la història. Potser, creim, ha
arribat l'hora de la reconciliació amb el nostre entorn més

immediat.

El turisme, l'ecologia, la demografia, la cultura i les relacions
polítiques... són alguns dels temes que incorporam al nostre
debat per dibuixar les línies mestres de la societat del segle
que ve. Aquest és, si més no, els propòsit que ens mana quan

propiciam un diàleg entre el nord i el sud, entre les dues
aigües per a les quals navega amb rumb imprecís un vell
vaixell que es coneix internacionalment amb al nom de les
Illes Balears.

Istanbul
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Sembla com si darrerament el president del Govem balear i els consellers vagin i venguin de Brussel·les amb més freqüència
que mai o que participin en fòrums públics internacionals més enllà de laja tradicional presència a fires turístiques. Igual-

ment, assistim al naixement o consolidació de sigles rera les quals hi ha organismes suprarregionals, com IMEDOC, o
entitats d'abast més local, com el CDER (Consorci per al Desenvolupament del Raiguer), el CEEI (Centre Europeu d'Empre-

ses Innovadores), el projecte Leader, el programa 5-B o el Centre Balears Europa, entre d'altres, que treballen en relació
directa amb la Unió Europea. Tot plegat ha fet que el Covem balear s'hagi decidit a coordinar tots els seus esforços europeus

des del propi Consolar de la Mar i per això s'ha designat al secretari general tècnic de Presidència, Carlos Cutiérrez com a
responsable de la que ben bé es pot qualificar de "política exterior de les Illes Balears".

En una Europa que va, o hauria d'anar -que aquesta és una altra qüestió- cap a la regionalització, la presència de les comuni-
tats autònomes en els fòrums internacionals, com la recent euroconferència mediterrània de Barcelona, esdevé una necessitat.
Les regions no poden quedar aïllades i, molt manco, si pateixen un aïllament natural que les fa geogràficament diferent a les
terres continentals. Aquest fet, el reconeixement internacional de la insularitat com a tret diferencial, és la fita que ha d'encal-

çar la nostra comunitat autònoma. Si més no Carlos Cutiérrez és d'aquest parer.

LapoKticaexterior
de les Balears

Entrevista a Carlos Gutiérrez

per Sebastià Verd

projectes, però no és que això sigui un descobriment política-
ment recent sinó que ja ve d'enfora. IMEDOC, per exemple,
que pot ser sigui l'eix central d'aquesta política, es va gestar
durant molt de temps i la seva constitució se signà, precisa-
ment a Palma, el mes de maig de l'any passat, abans de la crisi
de govern... però, vaja, és cert que des de la Presidència actual
s'ha impulsat la coordinació de les polítiques europees. Pot ser
hi hagi una major sensibilitat, però no s'ha produït cap canvi
extraordinari perquè les qüestions que afecten els fons comu-
nitaris continuen essent un tema que duu fonamentalment la
Conselleria d'Economia, que ho fa molt bé, mentre que els
aspectes pròpiament institucionals passen directament per
Presidència que, endemés, se n'encarrega de la coordinació
general.

-Realment creu que podem parlar d'una política exterior
referida a la nostra comunitat autònoma? Si més no,
sembla que el Govern balear és cada vegada més cons-
cient de la necessitat de ser present a fòrums internado-
nals per defensar els interessos de les Illes.

-Sempre és complicat parlar de política exterior si ens
referim a una comunitat autònoma perquè sembla que
aquesta és una competència exclusiva del Govern central.
No es tracta, per tant, de política exterior pròpiament dita,
des del punt de vista d'una representació política davant
altres estats, sinó de treballar en la coordinació de les
polítiques regionals que emanen des de la Unió Europea.
L'apropament del Govern balear a les altes instàncies
comunitàries es deu, justament, a la regionalització dels

AL BELL MIG DE LA MEDITERRÀNIA

-Hem vist com el president Soler ha viatjat a Còrsega per
presidir la reunió d'IMEDOC, com ha anat a Brussel·les, per
presentar les resolucions d'aquest "lobby" d'illes de la Medi-
terrània Occidental, també, com ha participat a Barcelona a
les sessions prèvies de l'euroconferència del Mediterrani.
Quina és la impressió recollida de totes aquestes activitats?
Podem creure que la Unió Europea farà una política mediter-
rània on les Illes hi podran tenir el paper que pertoca?

Carlos Gutiérrez González va néixer a Pontevedra fa
39 anys, dels quals en du quinze de residència a Mallorca.
Estudià dret a Barcelona i es doctorà a la Universitat de
les Illes Balears, d'on és professor de dret processal des
de 1982. Ha estat vice-degà de la facultat de Dret i
magistrat suplent de l'Audiència Provincial, així com
director de l'Escola de Relacions Laborals. El passat mes
de setembre va ser nomenat secretari general tècnic de la
Presidència del Govern, des d'on coordina tots els afers
relacionats amb Europa.

-La impressió que tenc és bona. Per primera vegada hem vist
com la Unió Europea projecta una política mediterrània cap a
tercers països, és a dir, cap als que no formen part directa de la
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Unió, similar a la que ja aplica per ais països de l'est des qué
caigué el mur de Berlín. Ja era hora! Però el que hem de
defensar ara és que qualsevol projecte d'inversió, de col·labo-
ració des de l'arc mediterrani nord cap a la vorera sud, o sigui
el nord d'Africa, s'hagi de fer a través de les regions europees
directament afectades, és a dir, de les mediterrànies perquè el
seu paper sempre haurà de ser més important que no el d'altres
regions, com són les del nord d'Europa, a les quals els proble-
mes de la Mediterrània els cauen més enfora. Es evident que
totes les zones costaneres d'Europa com poden ser Andalusia,
Múrcia, la comunitat Valenciana o Catalunya, en el cas
d'Espanya, com moltes d'altres de França, Itàlia o Grècia
tenen molt a dir sobre aquesta qüestió, però, endemés, hi ha
un altre tipus de regions, com la nostra, per a les quals no es
pot parlar de vorera nord o sud de la Mediterrània, perquè no
són regions costaneres sinó que són illes, és a dir, que són al
bell mig de la Mediterrània. Les illes poden ser un pont de
connexió entre les dues voreres, però geogràficament són
diferents. En definitiva, si Europa pretén projectar qualque
tipus de col·laboració amb el Magreb sens dubte Balears hi té
qualque cosa a dir. I crec que això s'ha començat a entendre.

-I què tenen a dir les Balears?

- Doncs molt. Per exemple, les Balears participaren a la reunió
de l'Assemblea de Regions d'Europa que prèvia a la conferèn-
cia de Barcelona va convocar Jordi Pujol, com a president de
l'organització. Hi participaren no totes però sí bona part de les
regions europees de la costa Mediterrània i, també, de les
insulars. Les Balears, per mandat exprés d'IMEDOC, varen fer
unes suggerències que l'Assemblea recollí a la declaració
final, a la qual es varen incloure diverses referències concretes
als territoris insulars. I això és molt important perquè des
d'una perspectiva continental, o peninsular, no sempre es té
consciència del fet insular i perquè, en definitiva, quan es
parla de projectes de col·laboració entre les dues voreres de la
Mediterrània es parla, lògicament, d'inversions econòmiques.

diferents però que tenen unes determinades característiques
similars i que , per tant, poden exercir una força conjunta
davant Brussel·les. D'IMEDOC sí que podem dir
claríssimament que és un "lobby"."LOBBY" O GESTORIA EUROPEA

LES ILLES DE LA MEDITERRÀNIA OCCIDENTAL-Fins ara semblava que la relació del Govern balear, o de les
altres administracions i organismes públics de les Illes, amb
Brussel·les era per demanar fons comunitaris, com si la
política exterior de la qual parlàvem s'hagués de reduir al
paper d'una gestoria per tramitar subvencions, o qualque cosa
semblant, i que, en canvi, ara s'imposi més la pressió, és a dir,
la necessitat de crear un "lobby" per fer pressió política.

-Hem fet esment diverses vegades a aquest organisme,
IMEDOC, però què és, qui el forma, quin és el seu funciona-
ment?

-IMEDOC és una associació de tres regions, de tres estats
diferents però tots ells membres de la Unió Europea i que,
endemés, són illes: Còrsega, Sardenya i les Illes Balears. Les
tres són a la Mediterrània Occidental i, per això, aquesta
denominació, IMEDOC, que vol dir Illes de la Mediterrània
Occidental. Per què serveix? En primer lloc per fer els estudis
necessaris sobre tots els problemes que afecten conjuntament
el grup d'illes i pressionar davant Brussel·les, amb arguments,
per tal d'obtenir les ajudes que facin falta per solucionar els
problemes. Temes que ens interessen? Molts: el turisme, per
exemple, és una qüestió important; l'agricultura també, perquè
l'agricultura insular té unes característiques que la fan diferent
de la continental; el transport, el fet d'haver-hi la mar per
enmig fa que tot sigui més car; i el medi ambient, és indiscuti-
ble que les illes són territoris fràgils i que necessiten una
major protecció mediambiental. Són quatre grans àrees
d'actuació que convergeixen en un tema estrella: la insularitat.
Es evident que els territoris insulars necessiten uns tracta-
ments diferencials en matèria fiscal i econòmica.

-Si vostè ho vol dir així: una gestoria o un "lobby"... bé, potser
sí que s'hi semblàs a una gestoria, però una cosa no implica
deixar de banda l'altra. Necessitam la gestoria i necessitam,
també, el "lobby". Miri: la Unió Europea, Brussel·les, gesta
una política determinada sobre tots els països que la integren.
Així sorgeixen els objectius, per als quals hi ha els fons
dirigits als territoris o als sectors econòmics que reuneixen els
requisits que dictamina la comissió. Cercar a través d'aquests
fons és una labor molt important que correspon al dia a dia per
poder sol·licitar en temps i forma que els doblers als quals
poden tenir dret les Balears arribin a la nostra comunitat. Ara
bé, aquest treball de dia a dia també s'ha d'acompanyar amb la
tasca del "lobby", és a dir, de pressió, a través de la presència
de les Illes Balears a tots els fòrums europeus que puguin.
Hem de tenir una presència i una participació institucional
dins Europa cada vegada més important. Això és el que s'ha
pretès amb IMEDOC, mitjançant la col·laboració de tres
regions insulars mediterrànies, que formen part d'estats
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EL RÈGIM ESPECIAL COM A OBJECTIU no són una sinó almanco quatre. No és que el vulgui corregir
sinó que la matisació és important perquè la definició d'insula-
ritat radica, justament, amb la discotinuïtat territorial i això fa
que cada illa pugui tenir problemes diferents... I, quant a
l'ampliació, no ho sé... de moment no s'ha plantejat, però no
s'ha de descartar. Jo no m'ocupava d'aquest tema quan es va
constituir IMEDOC però crec que hi va haver algun contacte
amb Sicília que no va quatllar per centrar l'àrea geogràfica en
el Mediterrani més occidental i crear així un grup molt més
operatiu. Però IMEDOC és obert, treballa per a totes les Illes i
pot ser que Sicília s'hi incorpori en el futur. Fins i tot Malta...
Malta? Se'n va parlar de Malta i també de les illes gregues, en
concret de Creta, la qual cosa obligaria a perdre el concepte
d'occidentalitat per abastar tot el Mediterrani. Malta és un cas
diferent, perquè no podem oblidar que és un estat sobirà i que
quan entri a la Unió ho farà com a tal, amb uns mecanismes
d'actuació davant Brusel·les ben diferents als de les altres illes

que només són regions.

-No pot semblar que darrera tot només hi hagi aquest objec-
tiu: pressionar per aconseguir un règim especial?

-No. Si he parlat d'aquests quatre, o cinc, temes centrals és
perquè són els que varen ser tractats, l'octubre passat, a la
darrera reunió cimera d'IMEDOC celebrada a Còrsega, però
l'IMEDOC té un secretariat permanent que actualitza els
temes de forma constant. A la mateixa cimera d' Ajaccio, la
capital corsa, també es va reunir el comitè de direcció format
directament pels tres presidents insulars on es va tractar de la
conferència euromediterrània que s'havia de celebrar un mes
després i de l'interès en defensar una política insular, tal com
va fer el president Soler en qualitat de president d'IMEDOC.
Però això només són els darrers esdeveniments. IMEDOC va

néixer el maig de l'any passat a Palma i ja ha desenvolupat
una tasca important. En té molta per endavant. S'ha fet
conèixer a Brussel·les, on el pròxim mes de març es farà una
presentació oficial, s'ha fet conèixer al ministeri d'Afers
Exteriors i ha tengut un paper rellevant a Barcelona.

-Però això potser sigui un avantatge per defensar la insulari-
tat.

-Potser sí, però també pot ser negatiu perquè al cap i a la fi
IMEDOC s'ha de moure en el context de les polítiques regio-
nals de la Unió Europea i no en el de les estatals. En qualsevol
cas jo pens que el futur de la Unió està en les polítiques
regionals. El Comitè de les Regions cada pic té més força i, en
aquest sentit, si el futur de la Unió va cap a les regions pot ser
que Malta no sigui el millor aliat. No ho sé.

PODERS REGIONALS VERSUS ADMINISTRACIONS
CENTRALS

-Com s'ha rebut aquesta iniciativa per part dels respectius
estats? Madrid, París o Roma, què en pensen d'aquest "lobby"
d'illes?

-Pens que s'ha rebut bé. Almanco pel que fa a nosaltres la
iniciativa ha estat ben rebuda pel nostre Govern central i, per
les notícies que tenim, ha passat el mateix a París i a Roma.

L'ARC MEDITERRANI COM A EIX DE
DESENVOLUPAMENT

-Però la política mediterrània, com vostè ha dit, té més
present els països i regions costaners que no les illes. En
aquest sentit: quina ha de ser la relació, en transport, en
polítiques de desenvolupament econòmic, entre les costes
continentals i les insulars? Es parla molt d'arcs mediterranis
o d'eixos que agrupen regions diverses i també de grups de
ciutats, com el del C-6 en el qual hi participa Palma.

-Ho deia perquè el fet insular és un tema que històricament no
s'ha tengut molt en compte des de Madrid i, tampoc pel que jo
sé des de París o Roma.

-No, mai no s'ha tengut en compte, és cert, ni tampoc no
sembla tenir-ho present Brussel·les, on, en canvi, sí s'ha admès
un tractament específic per a les illes d'ultramar o les perifèri-
ques, com és el cas de les franceses del Pacífic o de Canàries,
Madeira i les Açores. Segurament la menor distància que hi ha
entre les illes Mediterrànies i les costes respectives fa que la
perspectiva que es té des dels governs centrals sigui diferent. I
ja em dirà vostè quina és la diferència!: hi haurà més o manco
llunyania, però tan insular és una com l'altra. Bé, doncs aquest
és un dels temes més importants de la declaració de Còrsega
on es parla de reclamar que la revisió que es pugui fer del
tractat de Maastricht, del seu article 130, que és l'article
fonamental per a la política regional, contempli la insularitat
com un fet diferencial. Evidentment només ens movem, fins
ara, en declaracions però és a partir de les declaracions que
podem exigir polítiques concretes sobre temes específics que
afecten la insularitat. Aquest és el nexe més important d'unió
entre Còrsega, Sardenya i les Balears, perquè amb indepen-
dència del grau de desenvolupament que cadascú tengui o de
la importància d'un sector econòmic o l'altre a un determinat
territori el ser illes és el que ens uneix i fa que puguem
plantejar una estratègia comuna.

-La relació que han de tenir és la que es correspon amb una
pertinença a una mateixa àrea geogràfica, econòmica i cultu-
ral, això és evident. Hi ha molts d'organismes i de grups de
treball que fan feina en aquest sentit i tant Palma, com a
ciutat, com la Comunitat Autònoma, que representa una regió,
tenen interès de ser presents a tots els organismes que funció-
nin. Quant a l'arc mediterrani, és a dir, el que formen
Barcelona, Lió i Milà cal tenir present que s'està configurant
com un dels més importants eixos de desenvolupament d'abast
continental i mundial i això ens beneficia a nosaltres, evident-
ment, perquè hi som a prop i podem participar d'aquest
desenvolupament. Ens interessa ser al costat d'aquest arc i de
les regions que el formen perquè, al cap i a la fi, políticament,
econòmicament i cultural formen part de l'àrea nord de la
Mediterrània.

UNA MIRADA CAP EL SUD

-/ el sud? Segurament no podem oblidar que les Balears han
tengut una relació històrica i comercial molt intensa amb el
nord d'Africa.

-IMEDOC només inclou tres illes. S'ha pensat en la possibili-
tat d'una ampliació a altres illes de la Mediterrània, com
poden ser Sicília, Malta, que té sol·licitada la seva incorpora-
ció a la Unió Europea, o les illes gregues? -Quant al sud hem de pensar que no és previsible la seva

incoporació a la Unió Europea, entre d'altres coses per la
pròpia definició geogràfica: les costes del sud de la Mediterrà--Diu tres illes i, d'entrada, no és així. N'hi ha més. Les Balears
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LES BALEARS
TENDRAN SEU A

BRUSSEL·LES

-Moltes comunitats
autònomes ja han obert
"ambaixades", entre

cometes, a Brussel·les.
Quan ho faran les Illes
Balears?

-No som jo el que puc
contestar a aquesta
pregunta, perquè aquesta
decisió correspon
estudiar-la i en el seu cas

aprovar-la al Consell de
govern. El que sí és cert,
em consta, és que aquest
tema s'estudia molt
seriosament i que la
decisió es prendrà en un
termini relativament
breu. Però té raó vostè

quan diu que moltes
comunitats autònomes ja
tenen, no una ambaixada,
evidentment, sinó una
oficina oberta a

Brussel·les. Es més, crec que només Castella-La Manxa i
nosaltres no en tenim i Toledo pensa inaugurar la seva ben
aviat. Per tant és lògic que les Balears també projectin tenir
una infraestructura pròpia davant les instàncies centrals de la
Unió Europea, al marge del tipus d'oficina que sigui.
Catalunya, per exemple, té el Patronat Català que és un
consorci que va més enllà de la mateixa Generalitat, de la
mateixa manera que Galícia té una Fundació amb participació
de les Universitats i altres entitats. Bé, això era una resposta a
la negativa de l'Administració central a admetre una represen-
tació política regional per qüestions diplomàtiques, però
aquesta situació va baratar quan el Govern del País Basc
guanyà un plet davant el Tribunal Constitucional que conside-
rà jurídicament possible que els governs autònoms tenguin la
seva pròpia oficina a Brussel·les. En el cas de les Balears no
podem parlar encara de quina serà la fórmula, però en qualse-
vol cas, com li dic, la decisió sembla molt pròxima.

nia no són Europa, la qual cosa no vol dir que no s'hagin de
tenir contactes o establir polítiques de cooperació com les que
s'han obert a la conferència de Barcelona. S'han de tenir i com

més millor, sobretot perquè quan es parla de cooperació entre
els països del nord i del sud és clar que aquesta s'ha d'establir,
com hem dit abans, entre les regions que fan frontera i la
nostra condició de pont enmig de la Mediterrània és més que
evident. Ens interessa el desenvolupament del sud i ens
interessa participar-hi, ja hi ha moltes empreses de les Balears
que han invertit en el nord d'Africa. Però la nostra relació més
intensa, en defensa dels nostres interessos, és Europa. I la
relació institucional de cooperació social i econòmica amb els
nostres veïns del sud s'ha de fer a través d' Europa.

EL REPARTIMENT DELS FONS COMUNITARIS

-Sempre que parlam d'assumptes europeus acabam referint-
nos als doblers, al capdavall la Unió va néixer com a mercat,
i per tant de fons comunitaris. Els ciutadans d’aquestes illes
creuen, perquè això s'ha dit sempre, que les Balears són al
vagó de cua de les comunitats espanyoles que manco doblers
reben de Brussel·les. Es això cert?

-Eins a quin punt aquestes qüestions, la política exterior del
Govern balear, compta amb el suport dels partits polítics i, en
general, de la societat? No es pot pensar que aquesta política
es pot instrumentalitzar de forma partidista?

-No crec que les Balears siguin a la cua, si més no perquè
quan es quantifiquen els fons comunitaris s'han de relacionar
amb la renda i el nivell de vida de les diferents regions. Es
lògic que les comunitats més pobres rebin més doblers. Ara
bé, amb això no vull dir que les Balears siguin una regió rica i
que no necessitin fons europeus. Els necessitam i tant que els
necessitam!, sobretot perquè el fet insular condiciona la
possibilitat de desenvolupar-nos en un sentit diferent al que ho
hem fet les darreres dècades. No es tracta, per tant, de mesurar
les quantitats rebudes en funció de tal o qual projecte comuni-
tari, o de comparar si som a o no al davant o al darrera, sinó
de poder presentar projectes que puguin ser objecte de finan-
çament comunitari i introduir nous conceptes a les negociaci-
ons per obrir noves vies de col·laboració.

-Pens que no. No es pot instrumentalitzar en el sentit que
vostè diu i pens, també, que hi ha un alt grau de consens sobre
aquesta qüestió. No és que sigui un tema sobre el que s'hagi
tengut un gran debat social, però sí que s'han consensuat
moltes actuacions concretes. Tenim, per exemple, el Centre
Balears Europa, que aquests dies ha complert deu anys i que
ha desenrotllat una important tasca de documentació i de
comunicació amb la societat. Aquesta eurofinestreta que ha fet
una funció social molt destacada, és un consorci amb una

participació important del Govern balear però on també hi ha
els Consells insulars, els ajuntaments i moltes altres entitats
públiques i privades. El paper que poden jugar les Balears en
la constitució d'Europa és, com no pot ser d'altra manera, una
qüestió que afecta tota la societat.
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-A I'entorn d'aquest tema fins ara sois s'han emès flashes.
Majoristes de viatges, hotelers, polítics, sindicats, etcètera han
llançat alguna opinió no sempre coincident sobre aquest
problema -tots poden tenir raó i jo no la vull treure a ningú-
però caldria obrir una discussió clarificadora sobre el sostre
turístic de l'illa. Després, en haver-lo fixat, s'hauria d’actuar en

conseqüència per tal de no entrar al mercat cap nova plaça
d'allotjament que no fos compensada per la retirada d'una altra
d'obsoleta.

col·lectius de l'illa s'hauria d'abandonar la idea que tot terreny,
en el qual la normativa urbanística ho permet, pugui acollir
noves places turístiques si no hi ha, al contrari, l'obligatorietat
d'intercanviar places noves per allotjaments obsolets. No hem
de perdre mai de vista que l'autèntic patrimoni turístic de l'illa
són els recursos naturals, aspecte aquest cada dia més valorat
pels nostres clients.

El turisme
té un sostre -Mallorca és el principal punt de destinació turística de la

conca mediterrània. Però quin és el paper que reserva el futur
a l'illa?-Possiblement aquesta mesura no s'ha pres perquè hi ha

interessos enfrontats...
-El futur del turisme a Mallorca és tan important com ho ha
estat fins ara, i el manteniment d'aquesta situació depèn de la
nostra labor. Si nosaltres feim bé el nostre treball podrem
mantenir l'illa en aquest lloc de privilegi. Però per a això cal
afanyar-nos a igualar en qualitat de servei la posició que
Mallorca té en l'aspecte quantitatiu. A mi sempre m'ha preocu-
pat un poc que quan es parla de l'activitat de l'aeroport es fa

referència a xifres, oblidant un paràmetre tan
important com és el nivell de qualitat que
oferim als turistes. La contradicció que hi veig
és que desitjam captar clients de poder adqui-
sitiu més elevat, però a la vegada aspiram a
incrementar les xifres de visitants, i això no

pot ser.

-L'establiment del sostre turístic de Mallorca és una tasca a

enllestir per part de les forces vives de l'illa i, a partir de la
implantació d'aquesta mesura, començar a arreglar les defi-
ciències que queden i les que vagin apareixent. Si hi ha
d'haver augments, aquests han d'esser de preus, però no de
places d’allotjament. En aquest aspecte vital per als interessos

Entrevista a Joan Pasqual
per Antoni Rosselló

La seguretat en l’exposició de les seves idees i la
solidesa i claredat de les seves argumentacions
atorguen a Joan Pascual una elevada dosi de credi-
bilitat en totes les aportacions que fa sobre l'activi-
tat turística de Mallorca. Per les raons abans es-

mentades i per l'autoritat que li suposa haver
treballat prop de quaranta anys en el sector -exer-
cint càrrecs d'alta responsabilitat-, Joan Pascual ha
adquirit un notable prestigi entre el col·lectiu
professional, la qual cosa fa que les seves anàlisis i
propostes de solucions siguin altament valorades.
Una de les afirmacions que exposa amb més rotun-
ditat és que "el turisme té un sostre", frase amb la
qual resumeix alhora els inconvenients de la
massificació i la necessitat d'optar per un nou
model turístic basat en la millora constant de la

qualitat dels serveis prestats i en la decidida preser-
vació dels recursos naturals.

EVITAR EL CREIXEMENT DE L'OFERTA

-La recerca de la qualitat ha d'esser, per tant,
l'objectiu primordial a treballar d'ara en
endavant. No és així?

Joan Pascual Garau (Palma 1940) és
un tècnic que ha assolit altes fites en el
món del turisme de Mallorca í^ràcies a una

ferma voluntat de superació i a una in ten-
sa labor professional. Els seus coneixe-
ments de l'activitat de la primera indústria
de l'illa s'han forjat al llarg de prop de
quaranta anys de treball, trenta clels quals

f els ha dedicat a Viajes Iberia. Entrà a

aquesta empresa com a responsable de
: ; reserves de Palma. Posteriorment fou no-

f menat director regional a la Costa del Sol
f -que englobava les Illes Canàries- i el
j 1976 es reintegrà a la seu central de Ciutat

com a responsable del departament de
recepció. L'any ¡987 es constituí l'empre-
sa Cyrasa Internacional, i n'ocupa des de
llavors la direcció general. Joan Pascual
és també president de l'Associació d'Agèn-

¿ cies de Viatges (Aviba), des de la qual
defensa els interessos de la pràctica tota-
litat de les agències de les Illes. La seva

activitat professional i associativa no li
permet gaudir de molt de temps lliure,
però dedica els caps de setmana a la seva

família i a relaxar-se fent llargues passe-
jades per la vorera de la mar.

-Els seus decennis de vida professional dedicada al sector
turístic de Mallorca li han de donar autoritat suficient per
dominar tots els caires d'aquesta activitat. Des de la seva
experiència, quin podria ser el límit turístic de Mallorca?

-Primerament vull deixar clar que jo no som ningú per
expressar quin ha d'esser el límit turístic que ens podem
permetre, però malgrat que els economistes llancen a tots
els vents el missatge que amb el creixement zero les
empreses no van enlloc, en turisme jo crec que hi ha un
màxim, una cota per sobre la qual no es pot operar amb les
mínimes condicions. Per a mi, el turisme és un negoci que
té sostre. Segurament hi ha activitats empresarials que no
en tenen, però el turisme té clarament un límit. Que quin ha
d'esser el nostre volum màxim de captació de turistes? No
ho sé. Els qui han de decidir sobre aquesta qüestió, de tanta
importància per al futur socio-econòmic de l'illa, són els
màxims responsables del Govern, els de les altres adminis-
tracions públiques i els empresaris del sector.

-Segurament aquest és un debat que encara és per fer. No
creu que el sector turístic hauria d'accelerar aquest debat
per tal de conèixer a quin futur ens acostam?
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ció competidora. Per tant, hem d'anar millorant les nostres
actuacions i hem de mantenir -i fins i tot superar- la nostra
relació entre qualitat i preu. Tampoc no hem de superar la fita
dels preus raonables a pesar que vulguem clients de més alt
poder adquisitiu, ja que no podem omplir l'illa de milionaris.
Nosaltres tenim majoritàriament un tipus de client de nivell
mitjà-baix, per la qual cosa hem d'anar a cercar un visitant de
nivell mitjà-alt com el que ja tenim a alguns indrets d'Alcúdia
o de Cala Millor, on hi ha establiments de categoria, ben
situats, que tenen preus que funcionen, que són rendibles i que
el nostre turisme de poder adquisitiu bo pot comprar.

-Totes les actuacions que es facin des de Mallorca han d'esser
correctes. Com a principal destinació turística del Mediterrani,
l'illa és el principal suport dels programes turístics dels
majoristes de viatges importants i menys importants, però el
que ens ha de preocupar més és la necessitat de millorar la
nostra oferta, tant la d'allotjament com la complementària, de
forma que, per exemple, les places que es creïn siguin de
quatre o cinc estrelles. És bàsic, per tant, que si volem mante-
nir una bona clientela no podem augmentar la xifra global de
llits, perquè si incrementàssim l'oferta d'allotjament nosaltres
mateixos contribuiríem a evitar el perfeccionament del mercat
i ens autocondemnaríem a actuar sobre paràmetres de quanti-
tat en lloc d'operar sobre aspectes qualitatius. Què hem de fer amh les zones turístiques mallorquines

saturades i urbanísticament degradades?

-El que hem de tenir ben clar en tot moment és que no
podem reproduir els diferents "boom" de la construcció
turística, perquè en aquests moments ja tenim massa
zones saturades, de les quals hi ha visitants que en
fugen. Les platges verges que encara ens queden les hem
de mantenir lliures de ciment en segona i en tercera
línia. A mi em consta que hi ha intents d'urbanitzar la
segona línia d'Es Trenc i crec que el sector turístic i el
Govern haurien de fer tots els possibles per evitar-ho. En
parlar d'aquest tema sempre pos el mateix exemple: si
volem saber què ens hauria pogut arribar a passar si
tomàssim a èpoques de creixement desbordant no
caldria anar a Grècia o a Turquia, sinó que n'hi hauria
prou d'anar a passejar pel Llevant espanyol, des de
Benidorm fins a Torremolinos. No hem de consentir que
es reprodueixi a Mallorca el que s'ha fet a aquests
indrets.

UN POOT QUE EUNCIONI

-Què considera vostè que caldria fer per evitar que
Mallorca es pugui veure en una situació semblant a la
que descriu?

-Per evitar els errors que s'han comès a altres zones
turístiques és imprescindible que el Pla d'Ordenació de
l'Oferta Turística funcioni, que tothom el respecti i que
les empreses del sector tenguin prou enteniment per
comprendre que tot augment de l'oferta suposa hipotecar
les places actuals per un bon grapat d'anys. S'ha de
desterrar la forma de pensar que "si jo no ho faig ho farà
un altre". Empresaris i autoritats han de tenir el cap
suficientment clar per esvair aquesta intenció. I jo, en
aquest moment, no sé si tothom ho té clar. Les zones
saturades i degradades expulsen els millors visitants i els
empresaris d'aquestes zones quan es veuen afectats per
crisis sols poden omplir els seus establiments durant dos

mesos d'estiu.
-Com creu que evolucionen les altres destinacions turístiques
de la Mediterrània? -Com ha anat evolucionant la mentalitat ecològica dels

turistes?
-La sort de Mallorca, sobretot al llarg dels darrers anys, ha
estat que les altres zones alternatives han passat o passen
etapes d'inestabilitat política -especialment en l'aspecte de la
seguretat personal dels visitants- com Egipte, Turquia o l'ex
Iugoslàvia, que han beneficiat conjunturalment el turisme de
Mallorca. Però no hem d'esperar que aquesta situació es
prolongui indefinidament. Els darrers quatre anys l'ex
Iugoslàvia no ha existit des del punt de vista de país competí-
dor, però si la pau signada fa poques setmanes entre els
dirigents de les repúbliques es manté tomarà a ser una destina-

-El turisme que jo he viscut des dels anys seixanta ençà ha
sofert una profunda evolució. Abans, a les èpoques de molta
eufòria, els visitants ho compraven tot, entre d'altres motius
perquè no tenien el sentit ecològic que tenen ara. Els atemp-
tats paisatgístics, la destrucció d'alguns espais naturals i
l'excessiva pressió constructora han sensibilitzat els turistes de
la necessitat de protegir el medi natural. L'exhauriment dels
recursos ecològics ha provocat en ocasions la fuga massiva de
turistes d'una determinada zona. Per exemple, els visitants de
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nacionalitat alemanya pràcticament han abandonat espais
turístics com Benidorm o Salou per l'escassa consideració que
els responsables d'aquests indrets han tengut amb el medi
natural. Per això, gran part d'aquests clients s'han refugiat a
Canàries o Mallorca.

Moltes de les queixes dels hotelers fan referència a la necessi-
tat de fer ofertes per poder ocupar més llits, encara que jo
conec hotels que no n'han de fer mai, fins i tot en èpoques
difícils, perquè són establiments ben situats, ben gestionats, de
nova planta i que ofereixen un bon nivell de qualitat de servei,
que fa que el producte es vengui fàcilment. Quan un empresari
ha de fer ofertes per un 30 o 40 per cent de les places és que el
producte que ofereix té defectes. L'objectiu és aconseguir la
venda de totes les places a preu de contracte i si ho feim així
suposarà vendre el producte a preu real. Però darrerament hem
acostumat el client a les rebaixes. Als anys en què les vendes
no s'han fet a l'inici de temporada -fa vint anys al gener ja hi
havia els contractes tancats- i a mesura que ha anat augmen-
tant l'oferta, els clients han après de reservar els llits més tard.
Això sempre ha posat nerviosos els majoristes de viatges,
aquests han traslladat el seu nerviosisme als hotelers i així és
com es començà a entrar en la dinàmica de les rebaixes.

-Hi ha qualque fet que pwvocàs l'arrihada de tants turistes de
poder adquisitiu baix?

-Una de les mesures que contribuïren a massificar el turisme
de Mallorca fou la decisió del Govern britànic de limitar a

cinquanta lliures per turista el volum econòmic que es podia
treure del país, la qual cosa sembrà l'illa d'hotels de baixa
categoria, encara que aquest fet llavors es considerava alta-
ment beneficiós perquè aconseguia multiplicar el nombre de
turistes. En aquells moments els majoristes avançaven doblers
als hotelers perquè fessin noves places, però amb la condició
que tots aquests llits fossin de dues estrelles, ja que aquesta
era una oferta que entrava dins les possibilitats econòmiques
dels qui sols podien pagar cinquanta lliures. El preu de la
pensió completa era de tres-centes pessetes, encara que aquell
client tenia més poder de despesa en oferta complementària
que no el d'ara.

-Quines repercussions té el manteniment d'aquesta pràctica?

-Aquí deim que val més matar una persona que donar-li un
mal vici, i això és el que hem fet; hem donat un mal vici al
client. Aquest, quan ha vist que tenim una sobreoferta s'ha
acostumat a reservar a darrera hora i ha obtingut la plaça amb
un descompte respecte al preu de contracte. Aquesta és una
deficiència nostra perquè hem anat creant places al mateix
ritme que s'incrementava la demanda. Tot això són actituds
que a la llarga passen factura i ara pagam les conseqüències
negatives d'haver crescut de forma desmesurada. Encara que
empresarialment aquesta situació no vol dir que sigui dolenta,
ara no ens podem queixar perquè en realitat tenim el que
nosaltres mateixos hem programat.

EXIGÈNCIES ECOLÒGIQUES

-Hi ha mecanismes de detecció de les queixes dels turistes
sobre la preservació dels espais naturals de Villa?

-Evidentment. El turisme fidel a l'illa que es desplaça
mitjantçant majoristes de viatges formula les seves queixes o
suggeriments a través de qüestionaris per comprovar el nivell
atenció rebut i els possibles defectes que han trobat durant el
període de vacances. Els representants dels majoristes de
viatges exposen les preocupacions detectades a través dels
mitjans de comunicació i durant els contactes amb hotelers i
autoritats a les fires i congressos. Els grans majoristes de
viatges tenen un departament per tal de suggerir l'aplicació de
solucions quant a la preservació dels valors naturals, i a
vegades els mateixos hotelers han rebut indicacions dels
majoristes sobre la necessitat d'usar paper reciclat i productes
de neteja biodegradables, per exemple.

EL CONTROL AERI I LA POLÍTICA MEDITARRÀNIA

-És partidari de continuar amb l'aplicació dels plans d'embe-
lliment de les zones turístiques?

-Sí, perquè han estat actuacions totalment positives. En aquest
aspecte. Mallorca es troba al capdavant de les àrees turístiques
espanyoles, ja que a qualsevol altra zona no s'ha fet tant com
aquí per embellir l'espai turístic. Però en aquest cas tampoc no
ens hem de conformar perquè tot el que encara es pugui fer ha
d'esser benvingut. Tot el que s'ha fet, que ha estat molt,
s'hauria d'ampliar perquè no hi ha dubte que actuacions com
aquesta serveixen per donar confiança als nostres clients i per
obligar-nos a mantenir l'entorn cuidat.

-Quin és el nivell de conscienció ecològica dels països que ens
envien turistes?

-Afortunadament, els països emissors estan molt sensibilitzats
sobre la conservació dels recursos naturals, per la qual cosa
hauríem d'esser capaços d'aplicar tots els consells positius que
ens puguin oferir, ja que aquesta gent ha superat l'etapa en què
nosaltres ens trobam ara. El que passa és que a voltes
interpretam aquests consells com un intent d'evitar augment
de preus, i això no és sempre així. Es veritat que també
cerquen millors preus, però nosaltres no hem de voler imitar el
cas de Grècia, una destinació turística especial per l'elevada
oscil·lació de preus, ja que en una temporada que aquests han
pujat molt es queden sense clients i l'any següent els han de
recuperar provocant una davallada dràstica de preus. Afortu-
nadament per a nosaltres, el comportament del sector turístic
grec ens afavoreix per la quota d'estabilitat que ens dóna. Hem
d'oferir un nivell de preus atractiu, però també hem de donar
un bon producte.

-Quin és el seu parer sobre la tendència creixent dels establi-
ments a fer ofertes de darrera hora per obtenir un major nivell
d'ocupació?

-Pensa vostè que hi ha un risc seriós de congestió de l'activi-
tat aeroportuària per als anys vinents?

-Crec que des del moment en què la nova terminal estigui en
funcionament la congestió no serà per problemes d'espai o de
gestió de les instal·lacions aeroportuàries, sinó per la saturació
dels corredors aeris, ja que el nou aeroport tendrá capacitat
per absorbir devers vint-i-dos milions de passatgers. Els
possibles problemes seran generats per la saturació de l'espai
aeri civil, tal com s'ha vist i comprovat durant les vagues dels
empleats del centre de control de Marsella. Mallorca canalitza
el turisme a través de tres corredors aeris: el de Marsella, el
que discorre pel sud de Suïssa i un altre que passa a l'alçada
de Burdeus. És a dir, que tenim un corredor central i dues
rutes alternatives, però aquests corredors en segons quines
dates estan saturats i si no es reestructura l'espai aeri -la
distribució actual es va fer en acabar la Segona Guerra Mundi-
al- el grau de saturació serà permanent. Per tant, una vegada



LIMPIEZA VIARIA
LIMPIEZA DE PLAYAS,
RECOGIDA DE TRASTOS,
RECOGIDA DE BASURAS.
Tel 69 44 90

AGUA POTABLE
Tel. 69 36 52
ALCANTARILLADO
DEPURACION DE AGUAS
Tel. 69 01 16

TELEVISION POR
CABLE:
24 CANALES de
televisión más
7 emisoras de FM.
17 CANALES VIA
SATELITE, en alemán,
inglés, francés,
holandés y español.
6 CANALES
NACIONALES.
Tel. 69 36 52

EMERGENCIA PARA
TODOS LOS SERVICIOS
Tel. 69 01 16

LLAR DE MAJORS
DE CALVIA
Placa Novas/n.
07Í 84 Calvià
Baleares
Tel. 67 03 03
Fax 67 06 71

CALVIA
EMPRESA SERVEM U S

PARA MÁS INFORMACIÓN:
C/. LISBOA, 6, EDIF. JARDIN DE LA LUZ. TEL 69 36 52.

FAX 69 35 07. 07180 SANTA PONÇA. CALVIA



Joan Pascual 17

-Els problemes d'Aviba supòs
que són similars als de la gran
majoria d'associacions empresa-
rials. Aviba agrupa devers cent
vuitanta agències -aproximada-
ment el 80 per cent de les que
operen a les Illes- que es
caracteritzen per la diversifica-
ció de tamanys -grosses, petites
i mitjanes- i, a voltes, per la
defensa d'interessos distints.
Llavors això provoca dificultats
a l'hora de posar en pràctica una
política que abraci les aspirad-
ons de tot el sector. A causa

d'això, a vegades nosaltres
mateixos ens cream una compe-
tència deslleial, però en realitat
no podem retreure a cap
associat que no s'esforci a
superar els seus problemes.
També tenim una competència
deslleial -i molt forta- generada
per l'entrada d'empreses estran-
geres que no disposen de la
titulació exigida i que organit-

zen excursions turístiques i que incideixen negativament en
l'activitat del conjunt de les empreses legals. El cas és que
moltes d'aquestes empreses operen amb diners no oficials i
nosaltres ens sentim un poc desemparats perquè no trobam el
marc legal adequat per tal que les autoritats puguin controlar
aquesta activitat irregular.

entri en servei la nova terminal podrem fer feina sense proble-
mes durant un bon grapat d'anys.

-El que encara no s'ha explicat és per quins motius hi ha
tantes reticències que la Unió Europea defineixi una política
turística comuna. Quin és el seu parer?

-Crec que hi ha una alta dosi de prevenció en el sí de la Unió
Europea quant a la implantació d'una política comuna en
matèria turística. Jo no som dels qui més saben sobre aquest
tema, però crec que el fet que ningú no vegi de forma clara
aquesta necessitat és degut que la major part dels països que
integren la Unió Europea són emissors de clients i els recep-
tors són els del sud: Espanya, Itàlia, Grècia i Portugal,
bàsicament. Per tant, els estats de la Mediterrània pensen que
si es fes una política comuna aniria encaminada -que no
estaria mal fet, sinó al contrari- a la defensa del consumidor i
posteriorment a la defensa dels països emissors. Per tant, en
aquesta política els països receptors estarien en minoria i és
molt possible que es veiessin obligats a passar per una espècie
de llei de l'embut. I, al cap i a la fi, podria xocar amb els
nostres interessos. No obstant això, no vull donar a entendre
que no s'hagin de respectar els drets dels turistes, sinó que és
el primer que s'ha de fer.

-Se senten, per tant, indefensos per la continuïtat d'aquesta
situació?

-Aquestes empreses fan feina amb clients nostres d'aquí. És
veritat que en ocasions nosaltres venem els productes un poc
més cars, però cal tenir en compte que la disponibilitat d'una
estructura empresarial seriosa té un cost superior al de les
agències irregulars. Parlant d'excursions, per exemple, un
majorista té un equip de guies per atendre els clients, per
acompanyar-los a l'hotel, per solucionar-los els problemes que
els puguin sorgir, mentre que les agències que nosaltres
denunciam no disposen d'una estructura de serveis semblant,
ja que es despleguen al mercat i venen els seus productes
mitjançant els anomenats "tiqueters". El fet és que no podem
aturar aquestes empreses i quan hem fet gestions perquè ens
donin suport fa la impressió que nosaltres som els dolents
perquè cobram preus superiors.

-Així, doncs, potser sigui millor que cada país actuí pel seu
compte...

-Quin altre problema afronta l'Associació.

-A causa de l'elevat grau de competència que existeix, la flota
de transport de les empreses associades a Aviba és un poc
antiquada, cosa que enterboleix la imatge turística de l'illa. El
fet que sovint es malvenguin les excursions redueix la rendibi-
litat empresarial i això provoca un retard en la renovació de la
flota. El parc d'autocars, que en condicions normals hauria de
tenir una mitjana d'edat de sis o set anys, en realitat en té deu
o dotze. Aquest fet és conseqüència de la manca de voluntat
solidària del col·lectiu per vendre el transport al seu preu.
Tothom vol bon preu, però les empreses han d'obtenir una
rendilibitat que els permeti reposar d'hora els autocars, i per
això s'ha d'abonar el cost real del transport.

-El predomini dels països emissors podria suposar la imposi-
ció de normes turístiques que serien perjudicials per als estats
receptors. En conseqüència, cada país aplica la política que
considera més favorable als seus interessos. La darrera vegada
que vingué a Mallorca el comissari de Turisme de la Unió
Europea, Christos Papoutsis -càrrec semblant al de ministre de
ministres de Turisme- digué que ell era l'encarregat de fixar
aquesta política, però que ni tan sols sabia quan ho podria fer.

-Quins són els principals problemes que afecten l'associació
que presideix?
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ble amb la de l'índia, Xina. L'home conrea, crema, intervé contí-
nuament. Això seria un efecte històric que s'ha de tenir en compte
per a qualsevol cosa. Per conservar la natura, a altres llocs més
salvatges, basta deixar-la tanquil·la, que no la toquin mentre que
aquí hem de continuar intervenint, perquè la natura està acostu-
mada a la intervenció.

terrani a tot el món que malgrat tenir una flora i una fauna
diferents coincideixen en unes formacions idèntiques, les for-
macions vegetals són iguals. Hi ha un domini del matoll, pot
haver-hi arbres d'una forma excepcional, però l'habitual és
una formació de garriga baixa. Això dóna un fet de conver-

gència ecològica, de tal manera que Califòrnia, Sudàfrica, la
conca Mediterrània nostra, el sud d'Austràlia i el nord de Xile,
tenen una cosa en comú extraordinària, de tal manera que
donen una imatge molt semblant. Les espècies animals són
totalment diferents, encara que funcionalment siguin iguals.
Hi ha problemes molt seriosos d'aigua i la seva conseqüència
que és la desertització i els incendis.

Unamar

sobreexplotada
-Hi ha més característiques naturals que defineixin la Mediterrà-
nia, endemés de les pròpiament orogràfiques o de paisatge?

-Una altra característica molt important és el clima mediterrani
que es dóna a tots els continents. Hi ha cinc àrees de clima medi¬

Entrevista a Miquel Morey

per Antoni Oliver

Miquel Morey Andreu, catedràtic d'ecologia de la
Universitat de les Illes Balears (UIB), opina que a
Mallorca s'ha arribat al sostre de creixement sostenible
i que corren perill els recursos naturals no renovables i
també que es pot agreujar encara més el problema de
l'aigua.
Aquests problemes, en el seu parer, són comuns a la
major part de països de la conca nord de la Mediterrà-
nia. La Mediterrània no és una mar morta, encara que
pateix dos problemes molt greus: la contaminació i la
sobreexplotació de recursos.

Quina és la característica que defineix la Mediterrània?

-A la Mediterrània uns dels aspectes més decisius és el fet que
l'home hi és des de fa vint mil anys com a mínim, hi és d'una
manera funcional, és a dir, interelacionat amb la natura de manera
diferent dels animals. D'això se'n dedueix que a la Mediterrània no
hi ha pràcticament natura silvestre, tot és una interacció amb l'ho-
me, amb més o menys intensitat... Fins i tot allò que pot semblar
silvestre, com els alzinars, estan afavorits per l'acció de l'home. És
una de les civilitzacions més antigues de la humanitat, compara-

Miquel Morey Andreu, nasqué a Son Servera l'any 1934.
ha estat professor de les universitats Complutense de Madrid,
Navarra, Oviedo, León i Santiago de Compostela. Ha estat
investigador del Consejo Superior de Investigaciones
Científicas (Madrid). El 1989 obtingué el premi Europa de
Conservació de la Natura de la Eundació Goethe (Suïssa).
Ha impartit cursos de postgrau a diverses institucions naci-
onals i internacionals. Es autor de devers cent publicacions
científiques, entre les quals cal destacar la col·laboració en
llibres internacionals com Care for the Earth de UICN. Les
seves principals línies d'investigació són ecosistemes medi-
terranis, ecologia i paisatge i ecosistemes insulars. Ha
desenvolupat una àmplia tasca a les Illes Balears, incloent
la direcció d'un dels projectes en què es basa l'elaboració de
la Llei d'espais naturals (LEN) i un estudi integral de
Eormentera integrat en el projecte MAB de la UNESCO.
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-Ara podria fer el diagnòstic de Balears
i després parlaríem del que ens és més
proper, el nord d'Àfrica, Sardenya, etc...

-Concretament a Balears, hi ha un pro-
blema molt important a tota la Medite-
rrània, que és el turisme. El turisme ha
produït una superpoblació. Jo estic con-
vençut, encara que no hi ha estudis que
ho acabin de constagar, que Eivissa i
Mallorca han superat la capacitat de cà-
rrega, la capacitat d'acollida que puguin
tenir. Hi ha indicadors de pressió am-
biental, com residus sòlids que no es po-
den reciclar, manca d'aigua, manca

d'energia. Això ens duria a un desenvo-
lupament no sostenible amb aquest ni-
vell de població. S'estan fent encara més
apartaments, amb aquesta situació no
podrem aguantar el creixement d'una
manera sostenible, ni tan sols des del
punt de vista econòmic i menys des del
punt de vista natural. Menorca té una
pressió molt forta i Formentera un tu-
risme molt particular, no hi ha molt d'ho-
tels, però són vint mil persones que cada

dia hi arriben. Això durant dos mesos causa un gran impacte
ambiental.

-La mar també deu presentar unes determinades característi-
ques?

-Clar, un dels altres aspectes es refereix a la mar. Aquesta mar
es troba en aquests indrets des que pràcticament el món es va
crear, es va solidificar. L'antic mar de Tetis estava situat aquí,
però aquesta mar enrevoltada de terra ha estat sempre aquosa i
tot el món ha anat girant al seu entorn. La mar Mediterrània és
com si fos el nucli del món. Hi ha una altra cosa, la Mediterrà-
nia es considerada com una mar tancada, una de les més típi-
ques del món, i els problemes de contaminació són molt més
greus dels que pugui tenir una mar oberta.

AIGUA

-Quin és l'indicador més definitiu que demostraria aquesta teo-
ria?

-Hi ha una sèrie d'indicadors que crec que són bàsicament dos.
Un és l'aigua, a la Mediterrània hi ha hagut problema d'aigua
sempre. Ara, encara més: duim aigua de fora. Un altre problema
és l'energia: no tenim energia, se'n pot dur. No tenim altra font
d'energia que l'eòlica, que està molt endarrerida i la del sol.
L'energia del sol sí que està més desenvolupada, s'han fet mol-
tes instal·lacions. Una altra cosa, que aquí s'ha tractat molt bé
ha estat la contaminació litoral, perquè hi ha hagut un tracta-
ment molt adequat de les aigües residuals, mitjançant la cons-
trucció de depuradores.

-Fa uns anys Costean va dir que la Mediterrània era una mar
morta.

-Els problemes de contaminació són greus. El que passa és que
des que es va fer el Pla Blau hi ha hagut la convenció de Barcelona
i altres, els estats de la ribera de la Mediterrània ha acordat pren-
dre mesures i han estat bastant eficaços. Costean, exagerant,
aquí a Palma digué que la Mediterrània era una mar morta pràc-
ticament i que no tenia recuperació i fins i tot va dir que no ho
pagava de fer el Parc Nacional de Cabrera. Evidentment va exa-
gerar per cridar l'atenció, és un gran científic i sabia que la cosa
no era tan greu, però volia, en aquell moment cridar l'atenció
dels polítics. Sembla que s'ha arreglat bastant. Ara el problema,
a més de la contaminació, és el de la pujada del nivell de la mar,
a causa de l'efecte hivernacle del canvi climàtic. És un efecte

que a nosaltres ens faria pols. A la nostra illa, concretament s'ha
previst ja una pujada de mig metre, d'aquí a vint anys. No és
d'aquí a un milió d'anys. Si pujàs el nivell de la mar mig metre
hi ha una sèrie de platges que quedarien enterrades, si miram el
Pla de Palma veim que una pujada de deu metres suposaria que
l'illa quedaria reduïda notablement en la seva superfície. A més
afectaria les grans badies com la d'Alcúdia i la de Pollença.

-Hi ha impactes importants de contaminació?

-Un altre símptoma de quan hi ha una càrrega massa grossa,
hem dit ja l'aigua i l'energia, és el reciclatge, és a dir que no hi
ha manera de reciclar residus sòlids. La contaminació de la mar,

més o manco es controla, però els residus sòlids no hi ha manera
de reciclar-los. Quan un sistema no funciona perquè està massa

carregat no es pot reciclar i és un problema seriós.

-Estan hen protegits els espais naturals de Balerars?

-El problema d'espais naturals en aquesta comunitat afortuna-
dament s'ha tractat molt bé des del punt de vista de la Llei d'es-
pais naturals. Amb això s'ha fet un gran avanç. Tenc notícia que
es prepara la posada a punt d'aquests espais naturals des del
punt de vista de la gestió. Hi ha un segon aspecte que és el
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paisatge. El que nosaltres veiem, i passa el mateix amb les per-
sones, si una persona està malalta, el seu organisme no funciona
bé, té mal aspecte. Una societat i una naturalesa que funcionen
bé i harmònicament tenen un aspecte agradable. Per exemple,
les zones de la Toscana italiana: zones riques i agradables. Quan
no funciona o la natura o la comunitat humana, hi ha aspectes
negatius. Si ens fixam, a Mallorca es veu perfectament que a les
zones en què l'home ha intervengut negativament, les més
massificades, tenen mal aspecte, ningú no diu "mira quina cosa
més guapa". Les zones que encara estan ben conservades, per
exemple els Almuds d'Eivissa, donen una imatge preciosa. Al-
tres zones que tots sabem quines són, no donen una imatge agra-
dable. El paisatge acaba essent un bon indicador.

-S'han de tenir en compte els habitants de fet, no només la po-
blació de dret i la població turística. Tot això sumat dóna una
densitat espantosa.

-Els recursos naturals estan pràcticament esgotats?

-Hem de distingir entre recursos renovables i no renovables. Els
no renovables a Mallorca són molt pocs. No tenim mines, no
tenim pràcticament res. Ara, recursos renovables, hi ha munta-
nya, garriga, etc, i s'ha de canviar l'ús de certes coses. El que no
es pot fer és continuar funcionant amb una agricultura medieval
i res més. Hem d'anar a una agricultura paisatgística, comple-
mentària amb zones molt intensives.

-On es concentraria a Mallorca aquest paisatge impactat, amb
mal aspecte?

AGROTURISME

-L'agroturisme seria una bona solució?
-A Mallorca i per tot, les zones més negatives coincideixen amb
les de turisme més massiu, perquè una àrea de turisme ric i no
molt dens pot esser molt guapa. A la Costa del Pins hi ha molts
d'habitants però, llevat d'un hotel, hi ha harmonia, no hi ha con-
taminació, s'ha conservat la garriga.

-L'agroturisme ens serviria per conservar el patrimoni rural, se-
ria un sistema bo per a això. Som molt rics en patrimoni rural,
que va des de les parets seques i les marjades, fins a les posses-
sions, algunes de les quals són autèntics palaus rurals. L'únic
sistema per conservar aquest patrimoni és l'agroturisme, o l'adap-
tació de la ruralia a noves funcions de conservació.-Parlem d'altres zones pròximes a Balears.

-A mi m'agrada destacar una cosa i és que malgrat el desgraciat
terme de "balearització", no crec que sigui el pitjor que s'ha fet.
Hi ha una quantitat de zones, industrials, a la vorera de la Medi-
terrània, les grans ciutats, no importa anomenar-les, a vorera de
mar, on hi ha fàbriques mesclades amb hotels, vies de tren, au-
topistes, que són molt pitjors. Hi ha un problema de previsió de
població, hi ha un estudi que es va fer a la Universitat de Cine-
bra que no va desencaminat. Hi ha un continu urbà que comen-
çaria a l'estret de Gibraltar i acabaria a Sicília, tot l'arc mediter-
rani, seria un complex urbà, en un període de trenta anys, i això
és una mica aterridor. No quedaria ni un tros de vorera de mar
alliberat de ciment. Això es deriva del creixement de la pobla-
ció i de la invasió de població del nord d'Africa, encara que el
creixement d'aquesta població ara ha minvat un poc, però en un
moment donat era molt gran, cada dona tenia cinc o sis fills
quan a Europa era, per promedi d'1,5. És a dir, per necessitat
pura havien d'abandonar el nord d'Àfrica. És el fenomen dels
balsers.

-Es tracta d'un problema de nivell cultural. No tothom pot fer
agroturisme.

-El que passa és que el turisme s'ha de diversificar, és impensa-
ble pensar només en agroturisme, però per exemple a la Tosca-
na italiana on tenen una indústria d'aquestes característiques, no
necessites clau a la cambra, perquè qui fa turisme rural, normal-
ment, no roba la maleta al veïant. És un altre tipus de gent.

-En el nostre entorn quina és la situació del turisme, al nord
d'Africa, Sardenya, etc...?

-Tots els problemes que genera el turisme són semblants. Nosal-
tres tenim millors condicions, gent acollidora, millors platges, a

l'ex-Iugoslàvia, les platges són de pedres, a Grècia la major part
de platges són dolentes. Al nord d'Africa hi ha el problema de
l'integrisme. Si algun dia aquests països deixen de tenir proble-
mes ens faran la competència.

-Al marge del turisme, quins altres problemes es generen?Què caracteritza, endemés, aquestes migracions?

-El problema essencial del turisme és el generat per la construc-
ció. A més d'això, a nivell ecològic, hi ha problemes de desertit-
zació. A la mar contaminació, que s'intenta arreglar, i contami-
nació a la vorera de la mar, amb problemes per a la pesca; i a
terra l'erosió i la desertització lligada als incendis. Aquest pro-
blema hi és a tota la vorera de la Mediterrània, en especial, a la
Mediterrània del nord. La part del nord de la conca mediterrà-
nia és molt muntanyosa. Això duu el problema dels incendis
perquè aquesta vegetació és la que pren més fàcilment. A Creta
hi ha les muntanyes Blanques totalment pelades, i són difícils
de repoblar, perquè són propietat privada a trossos d'una hectà-
rea. Nosaltres estam acostumats al dret romà, és a dir, a fer el
que volem quan és nostre. Juntar set hectàrees per sembrar pins
és pràcticament impossible. Aquest problema, que dificulta les
repoblacions, és general. La desertització duu un problema de

-Històricament les migracions sempre han anat de llocs pobres
a llocs rics. Hem de tenir en compte que Balears és el primeríssim
món. Tenim un clima excel·lent, un paisatge increïblement bo,
a les quatre illes.

-Aquests problemes són comuns a molts de països.

-Són comuns a tots els països, a Estats Units hi ha unes lleis que
limiten les migracions, tot i això la densitat mitjana de població
d'Estats Units deu esser més petita que la de Mallorca. Que que-
di clar que el més allunyat de la meva mentalitat és qualsevol
fòbia contra els forasters. Som absolutament contrari a qualse-
vol tipus de xenofòbia.

-Està clar que és un problema.
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pèrdua d'espècies, vegetals i animals, i de sòl vegetal. Tenim
problemes de salinitat de la costa, per infiltració marina.

-S'ha arribat a un extrem molt difícil de jutjar. Per exemple, el
tema de les dioxines. A Mallorca el tema no s'ha resolt bé.
Mallorca produeix residus sòlids molt variats. A unes àrees in-
dustrials. Palma i Calvià, es produeixen resudis molt contami-
nants i hi ha unes àrees rurals que produeixen un fems bastant
net. Si a Menorca és rendible una fàbrica de compost, per què
no ho ha d'esser per a Mallorca? S'hauria d'haver distribuït el
tractament de residus sòlids amb una zonació. I si no queda més
remei que s'incineri, no hi ha cap lloc en el món desenvolupat
on es pugui reciclar tot. En tot cas es recicla un percentatge
petit o mitjà. Quant al tema de les dioxines, jo no som especia-
lista, però hi ha una literatura contradictòria depenent de la di-
fusió que tenen, del tipus, són més o manco perjudicials...

-A què es deguda aquesta salinització?

-Es produeix per un excés de sobreexplotació dels aqüífers. Quan
l'aigua s'extreia amb molins hi havia un equilibri natual. No
contaminava, el molí només tenia una força determinada i no
extreia aigua més avall, cosa que impedia la salinització. A més,
era un paisatge únic a tota la conca mediterrània. Amb l'aigua
que es treia es regava i aquesta aigua tornava a carregar els aqüí-
fers. Hi havia un equilibri. Ara s'extreu cada vegada més endins
i baixa el nivell freàtic. Ara els aqüífers es carreguen amb aigua
de la mar, abans la infiltració era molt poca. A més, amb la
utilització d'aigua salada el sòl perd la seva estructura i, el que
diuen el pagesos, "aquí ja no hi creix res", només algunes plan-
tes molt resistents. Totes les plantes una mica delicades no hi
creixen.

-On seria més greu la sobreexplotació de recursos naturals, a la
mar o a la terra?

-Hi ha sobreexplotació a la mar, a la terra i al territori. La
sobreexplotació sempre és dolenta. És més greu quan duu efec-
tes secundaris inesperats. Per exemple una sobreexplotació
d'aqüífers duu salinització o la de recursos no renovables, com
és la d'aprofitar aigües fòssils que fa mils d'anys eren emmagat-
zemades. Ens hem d'ajustar a consumir a mesura que la natura
produeix. És com qui gasta més del que guanya.

-Sembla que s’ha optat per les dessaladores com a solució. És
una solució bona?

-Suposa un gran impacte ambiental per una raó, el que jo conec
més de prop és la planta de Eormentera, des de faja molts d'anys
treu aigua molt més salada que l'aigua de la mar. I es con-
sidera que ha desbaratat tota la dinàmica de l'aigua subter-
rània de Eormentera. A Eormentera tenien aigua salobrosa,
que es podia aprofitar perfectament per regar i ara no. A
més, no fa molts de mesos una marea roja que hi va haver
a la badia de Palma va esser motivada per l'aigua provi-
nent de la dessaladora. Un altre aspecte del problema és
que si baixa el turisme aquesta aigua no té sortida.

-La solució seria limitar el creixement?

-Una solució òptima seria limitar el creixement. A un estat
democràtic s'han de trobar mecanismes adequats sense per-

judicar l'economia. L'ideal és disminuir-lo i no disminuir
l'economia. Aquest és l'objectiu que es planteja tot polític,
el que passa és que és difícil de dur a terme i no crec que hi
hagi cap persona aïllada que sigui capaç de donar una so-
lució. Es tracta d'una solució a la llarga on hauria de con-
vergir un diàleg entre polítics i responsables de la part eco-
nòmica i social.

-Si hagués de fer el mapa d'impactes ambientals de
construció, quin seria?

-Ens movem a dos nivells. Una cosa és el que es legisla i
l'altra el que es fa. Hi ha una distància massa grossa. Si
s'acomplís estrictament la legislació que hi ha a Balears el
problema estaria resolt. El que passa és que en els sistemes
democràtics hi ha una pressió per part de la gent que pensa
que té dret a construir. Hi ha un problema d'educació am-
biental. Si la gent tengués l'educació ambiental que toca el
problema es resoldria més aviat.

INCINERACIÓ

-Un altre tema és el de la incineració de residus sòlids.
Quin impacte ambiental produeix?
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Taula rodona entre Maria Barceló (historiadora), Mustafa Al-Helwani (metge, d'origen sirià),
Joan Manresa (escriptor i expert en música mediterrània)

i Paco Sastre (director de l'Escola de Turisme de les Balears)

Mediterrani
imediterranis

Per Magdalena F. Mulet

Entre el nord i el sud, entre el passat i el futur, la Mediterrània avui és un no esser, un substráete que ningú no
nega i un projecte que tothom té en boca, però sobretot la Mediterrània és per a molts una necessitat per afrontar
el segle vint-i-u amb una certa garantia d'estabilitat a l'una àrea geogràfica indubtablement estratègica de la qual

les Balears en són el centre.
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ONA: A rel de VEuroconferència
de la Mediterrània celebrada a

Barcelona el passat mes de
novembre i d'iniciatives com ara

la del Govern balear IMEDOC,
per a la unió de les Ules de la
Mediterrània Occidental, s'ha
parlat molt de la cultura
mediterrània però, la pregunta és
obligada, vostès creuen que es
pot parlar avui d'una "cultura
mediterrània" ?

Barceló: Les diferències actuals,
socials, econòmiques etc... són
paradoxals, perquè aquestes
cultures que ara es troben en una
"situació d'inferioritat", entre
cometes, han estat el bressol de
les grans civilitzacions: Síria,
Mesopotàmia, Egipte,... i això
no s'ha d'oblidar.

Manresa: Quan es parla
d'aquests països sempre la
resposta és: "però són països
molt miserables..."
Miserables de què?, la nostra
cultura actual sí que ho és,
perquè necessitam tantes coses
per viure!, mai res no ens basta,
immersos en una societat de
consum realment miserable.

Barceló: Hi ha semblances però
també diferències. Jo crec que a
la Mediterrània hi ha coses

comunes, però grans diferències,
tot i això es pot parlar d'un món
mediterrani. Fins i tot jo em
remetria, des del meu punt de
vista històric al moment que la
Mediterrània va tenir una unitat

política a l'època romana, quan aquesta espècie de llac estava
dominat per un imperi que feia que poguessin anomenar-lo el
Mare Nostrum, però abans de la unificació romana hi havia
qualque cosa anterior, un substráete que té molt a veure amb
això que anomenam cultura, perquè aflora a qualsevol moment
i influeixen en etapes posteriors.
Es pot parlar d'un àmbit mediterrani però també d'àmbits i
mons mediterranis sense que el plural signifiqui perdre una
unitat. Es complicat però hi ha juxtaposició entre ambdues
perspectives. Hi ha una cultura comuna però també podem
parlar de moltes peculiaritats que s'han anant forjant al llarg de
la història.

Sastre: Hem de plantejar el tema
en el context en què ens movem i la nostra situació
geoestratègica o geopolítica ha canviat tant que ara ens veiem
superiors perquè hem passat de tenir un nivell baix a un nivell
alt i el fenomen del turisme ens ha apropat més a les cultures
del nord que no a les del sud i la percepció que tenim ara i
sobretot la que tendrán els nostres fills canvia aquesta visió de
la Mediterrània.
De totes maneres de poc ençà hi ha una certa idea de
Mediterrània, a la qual ha contribuït l'Euroconferència de
Barcelona, que servirà d'impuls. Hi ha projectes europeus, per
exemple el Med-campus, que es desconeix molt i per als quals
hi ha més doblers que per a Erasmus, per posar-ne un altre.
Això vol dir que hi ha un cert interès per apropar aquestes
cultures, i el millor apropament és sens dubte el cultural,
d'intercanvi.
Estic d'acord amb els plantejaments que s'ha fet fins ara, però
vull dir que de cara al futur haurem de canviar una mica
perquè els condicionants han canviat.

Manresa: Hi ha una gran incultura mediterrània actualment o
més ben dit un gran desconeixement cultural entre els països
que formam aquesta regió.

Barceló: Quan jo em referia a cultura ho feia en el sentit
clàssic de la paraula, no a la visió d'avui, encara que això que
tu apuntes és un matís molt important. Al-Helwani: La situació ha evolucionat molt ràpidament, i les

diferències s'han agreujat en els darrers trenta anys.
Jo vaig venir a Espanya l'any 69 i llavors Síria tenia un nivell
econòmic que permetia la meva família enviar-me els doblers
per viure i estudiar a Espanya. Ara jo he d'enviar-los doblers
perquè puguin viure. S'ha deteriorat i els conflictes
internacionals, la guerra freda va fer que els països de l'esfera
soviètica quedassin endarrerits, no es poden aïllar els casos, tot
depèn d'una situació política més global i interrelacionada.

Manresa: I és una llàstima que precisament ara, en l'època dels
grans mitjans, puguem tenir tant de desconeixement. Molta de
gent no sabria ni dir quines fronteres tenen aquests països que
formen part de la Mediterrània. I aquest desconeixement és
mutu.

Sempre hem mirat el nord i hem deixat de banda els països que
formen part d'aquesta àrea.

Barceló: Europa ha d'entonar un mea culpa perquè la
responsabilitat directament o indirecta que aquests països hagin
quedat marginats i endarrerits ha estat també de la
Mediterrània del nord. Sigui colonialisme del segle passat,
sigui colonialisme d'altre tipus... i dels interessos econòmics
actuals. El desenvolupament nostre també és culpable de la
seva situació.

Barceló: Hi ha molts de factors, sobretot culturals, religiosos
que han fet que això fos així. Donar l'esquena a aquests països
també ha format part de la nostra cultura.

Al-Helwani: L'única cosa que uneix els països de la
Mediterrània avui és la mar. La resta no són sinó tòpics. A la
Mediterrània hi ha països africans, asiàtics i europeus i
culturalment tenen poc a veure, socio-econòmicament tenen
situacions molt diverses i això conforma pensaments diferents.
La primera vegada que vaig viatjar a Espanya em vaig trobar
en un món totalment diferent del meu. I crec que l'únic nexe
d'unió és l'aigua que els banya tots.
D'altra banda la divisió nord-sud és molt pal·lesa, no hi ha
hagut interès polític perquè fos d'altra manera.

Al-Helwani: Parlam de Mediterrània, però del que hem de
parlar és de nord-sud, països rics i països pobres, tant si són
mediterranis com si no.

ONA: El turisme com a motor de desenvolupament econòmic
en l'àrea mediterrània és en boca de tots, però com a factor de
modificació cultural, pot esser perillós?
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Manresa: Això és el que ha
passat aquí. Ara la diferència és
brutal. El que jo duc a la maleta
quan viatjo a Síria és més que el
que posseeixen els meus hostes,
una família amb set fill un dels

quals ha estudiat a la Universitat.
Es pensen que som milionari i
això enlluerna, identifiquen el
desenvolupament amb
l'abundància.

Ara el capital no vol invertir per
fer una cosa com la que ja
existeix aquí. Per això és molt
més factible desenvolupar, de la
manera que explica Manresa,
encara que no és el tipus de
desenvolupament que volen,
perquè un hotel devora els
jaciments no dóna feina a un

país, el que volen els governs és
fer grans desenvolupaments com
el d'aquí.

ONA: Però no tots els països
poden esser considerats per
igual. Mallorca viu una situació
privilegiada. Però també hi ha
nord mediterrani, Sicília,
Albània... que no és tan
"abundant" com Mallorca.

Al-Helwani: El turisme a Síria

per exemple no sé fins a quin
punt podrà esser rendible, però si
anam comparant països uns amb
els altres, veurem que no pot
parlar-se de Mediterrani com si
fos un paquet turístic, ara per
exemple no pot parlar-se de
turisme a països com Algèria, per

Barceló: Per això jo deia que hi
ha mediterranis, amb diferents
economies, règims polítics molt diversos, i fins i tot amb
situacions geogràfiques molt diferents.

mor de l'integrisme.

Sastre: Però les situacions polítiques no són eternes, canvien
les coses i és veritat que el turisme cultural i religiós és un
reclam molt important. Jerusalem en les condicions actuals rep
dos milions de turistes.

Sastre: Tot depèn del desenvolupament econòmic i una cosa ve
darrera l'altra. L'economia determina l'evolució social i això la
cultura d'un determinat indret.
La Mallorca actual no té res a veure amb la de fa 40 anys i
nosaltres culturalment parlant cada vegada ens assemblam més
als països del nord d'Europa, al món anglosaxó.
Cada vegada ens assemblam menys a l'Estat espanyol, ara
tenim més similituds amb Canàries perquè l'estructura
econòmica va desenvolupant uns certs condicionants que creen
afinitats. Per molt mediterranis que siguem és l'economia que
condiciona el desenvolupament cultural.

Manresa: Jo crec que els mitjans de comunicació desvirtuen la
realitat quant a la seguretat d'aquests països es refereix,perquè
jo era fa dos mesos a El Caire i al carrer es respirava
tranquil·litat absoluta i a Espanya també hi ha atemptats.

Al-Helwani: Però el turisme és molt sensible a tot el tema de la

seguretat i per no res s'anul·len els viatges.

Barceló: Tots aquests països mediterranis tenen dos elements
fonamentals per poder desenvolupar el turisme; el clima i una
infraestructura cultural molt important, jaciments, monuments,
i aquestes són dues eines que s'han de saber emprar.

Barceló: Un altre país molt interessant és Turquia, té molts
d'atractius.

Sastre: Turquia ja està desenvolupada turísticament parlant.

Sastre: Però més importants són encara els recursos humans i
el capital. Encara que hi hagi una infraestructura el capital ha
de veure que hi ha una rendibilitat a curt termini, com va
passar a Mallorca, encara que jo pens que el fenomen de
Mallorca no és repetible. Allò més important és construir
aeroports i instal·lacions. Endemés no es pot enfocar el
desenvolupament d'aquests indrets posant només com a meta el
turisme, això és molt complicat i molt perillós. El turisme és
un pastís, i com més som més poc tocarà a cada un.

Manresa: I si deixam al marge les consideracions econòmiques
aquí també podríem aprofitar per fer una reflexió sobre el
desconeixement que en tenim d'aquests països tan pròxims
geogràficament parlant. Còrsega, Sardenya, Malta, Yerba.

ONA: Ara s'ha signat el conveni d'IMEDOC; per a la defensa
comuna de les illes de la mediterrània occidental. I això és una

novetat per a molts, com si aquestes illes mai no haguessin
tengut una relació...

Barceló: Jo vull intervenir per comentar aquesta relació; per
les meves recerques puc dir que realment tenim històricament
parlant més relació amb aquestes illes que ara hem anomenat
que amb territoris de l'Estat espanyol com Galícia. Als segles
XIV i XV, les referències a Sardenya són constants, sobretot
comercials; i això té una transposició a l'ordre cultural: el
Renaixement o l'Humanisme a Mallorca arribà més aviat que a
altres bandes perquè la relació comercial era intensíssima, i
això no es pot oblidar.
I aquesta relació és extensible al Pròxim Orient també, en
aquests segles el comerç marítim era molt important en
aquestes costes.
L'allunyament començà a partir de l'època moderna: per

Manresa: A Síria mateix hi ha una cadena d'hotels fabulosos,
als punts arqueològics clau: Palmira, Alepho... Hotels molt
respectuosos amb l'entom.

ONA: El model de Mallorca és exportable?

Sastre: Jo crec que no, que de cap manera no es podrà repetir
el que ha succeït aquí: grans inversions de majoristes, que va
fer que gent que no era empresària hi esdevingués, etc... els
condicionants són diferents, les distàncies tenen molta
d'importància i la situació geogràfica de Mallorca és irrepeti-
ble. L'illa tenia i té característiques molt bones... la ciutat
estava desenvolupada...
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Barceló: Hi ha un espai geogràfic
mediterrani que no ha sortit a llum. Es
tracta dels Balcans, són països
mediterranis.

donar l'esquena a aquest món. I
l'enfrontament ideològic, religiós,
etc..., del qual encara vivim les
conseqüències negatives, ha fomentat
aquest desconeixement.

ONA: Eslovènia, un dels estats
precisament no mediterranis dels
Balcans, és a punt d'integrar-se a la
Unió Europea. Els mediterranis
hauríem de mirar al sud?

ONA: Aquesta pregunta va dirigida al
doctor Al-Helwani: què l'impulsà a
venir a estudiar a Espanya?

Al-Helwani: Per a nosaltres era un

somni anar a conèixer Europa.
Per a mi arribar a Espanya va esser una
impressió d'estar fora de la meva
cultura, i del meu món, per això dic
que no hi ha afinitats. L'idioma és un
entrebanc molt important. El menjar,
els costums, són cultures completament
diferents.

MERCAT GLOBALITZAT

Sastre: Avui no podem fer aquestes
distincions, mediterranis/no
mediterranis, perquè estam en una
estructura de mercat globalitzat que fa
molt difícils aquestes divisions.
Endemés estar integrat no vol dir estar
millor, el que passa a uns afecta els
altres.Barceló: Aquí s'ha fomentat tant el

desconeixement de la pròpia història
que ha tengut com a conseqüència una
ignorància actual d'aquests països, fins
al punt que avui els mitjans parlen
d'islam, àrabs, musulmà, etc... conceptes bàsics, tot confonent-
los, barrejant-los i emprant-los indistintament. Això és molt
greu: Turquia per exemple no és un país àrab, encara que sí
islàmic.

Barceló: L'ajuda que vol donar-se a
aquests països ha estat molt pensada i
no és solidària. Del que es tracta és

d'evitar que siguin un conflicte.

Sastre: Hi ha una dinàmica de la qual no se'n pot sortir.
La paraula clau avui és competitivitat, però per què hem d'esser
competitius?

Al-Helwani: Hi ha gent molt culta que creu que els perses són
àrabs. Tot allò que uneix per la religió, ja s'anomena àrab.
I hi ha un rebuig pels "moros", jo vaig sentir per primera vegada
aquesta paraula quan vaig venir a estudiar, a mi encara em diuen
"moro", a Sa Pobla on he fet de metge molts d'anys, en un
principi em deien el metge "moro".

ONA: El Mediterrani és competitiu?

Sastre: El Mediterrani com a regió i com a unitat econòmica no
existeix. Uns som a la Unió Europea, molts d'altres no hi són.
Encara que estar a la UE no és la solució ni la panacea universal.

Manresa: A Jerusalem al migdia tot és tancat i jo demanava què
passa, i la resposta era "ja hem fet feina suficient, ja hem fet el
jornal...", no en saben res de competitivitat.

ONA: Creuen que l'any 2.010 és possible instaurar una zona de
lliure canvi?

Barceló: Des d'un punt de vista històric, si parlam del passat
podem dir que una zona de lliure canvi havia existit.
Ara en l'actualitat i sense l'ànim de fer una anàlisi econòmica,
veig que el grau de desenvolupament de tots aquests països és
massa diferent per poder establir un mercat lliure.

Al-Helwani: Sovint aquests països estan aïllats a causa de
règims totalitaris. La democràcia podria ajudar-los al
desenvolupament perquè s'establiria un diàleg nord-sud.

Sastre: Però això no ho és tot, són països amb massa població i
poc territori. Els problemes demogràfics són molt greus.
I el turisme no ho arregla tot, i endemés s'ha de cercar capital
per poder fer les inversions pertinents, per això sempre les
ajudes hauran de venir d'organismes, etc... perquè el capital
privat no arrisca tant.

Sastre: Aquesta idea ha sorgit per apagar el foc, la por, de les
migracions que hi ha cap a Europa. A partir d'aquí s'intenta
desenvolupar tot allò que pugui apropar els sistemes econòmics
i frenar aquests moviments de població. Sens dubte hi haurà
d'haver canvis en totes les estructures econòmiques d'aquests
països, perquè les taxes de població i d'atur no són sostenibles.
Hi ha massa desfasaments per poder establir un lliure canvi en
condicions d'igualtat i sempre en surt perjudicat el més pobre.

Manresa: Ealta generositat.

Barceló: Generositat i competitivitat són conceptes mals
d'emparellar.Al-Helwani: Jo no crec que sigui tan difícil si hi ha una voluntat

ferma per part dels estats, el que passa és que sovint tot queda en
paraules. Quan hi ha hagut voluntat ha estat possible, un cas
molt significatiu es el Líban.

Sastre: Però és perquè és un país petit. Es com Suïssa, que és
possible perquè és un país petit al bell mig d'Europa, però que
no seria factible a un nivell més dimensionat.
Endemés ara vivim una etapa de canvis tecnològics, i la Unió
Europea també ho passa malament a ca seva...

Manresa: Bé, però jo som un ciutadà d'una illa mediterrània que
així ho voldria i ho dic.

ONA: La unió podria començar per la música.

Manresa: Desconeixem la cultura, per començar, i ens imposen
una cultura anglosaxona que ens és ben llunyana i estranya.

Sastre: El turisme cultural tendrá un cert pes. Fins i tot des de
Mallorca es poden organitzar circuits i visites a Còrsega, per
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exemple, a altres illes
mediterrànies.

parlat per molts de milions
d'habitants.

Quan jo vaig acabar la carrera a
l'Institut d'Estudis Lul·lians hi
havia una assignatura d'àrab que
va desaparèixer per falta de
rendibilitat... per què?

LES COMUNICACIONS

Barceló: Des del punt de vista de
les comunicacions, vitals a les
nostres estructures, és curiós
veure la manca de relacions amb
les altres illes de la Mediterrània
occidental, per exemple, anar a
Sicília és una aventura

costosíssima i som veïns molt

pròxims, en comparació, fa cinc-
cents anys era més bo de fer.

Sastre: I ara!, l'estudiant el que
vol aprendre, necessita aprendre,
és allò que li serà útil en el seu
futur professional, així és en
general, s'aprèn allò que dóna per
viure, per això s'aprèn alemany i
no àrab... això és llei de vida
Maria.

ONA: Fer aquest tipus de
connexions podria esser profitós,
des del punt de vista del turisme?

Manresa: Si tot ho mesuram en

aquest paràmetre...

Sastre: Jo crec que és una idea
bona fer connexions de tercer

nivell, fins i tot per al turisme d'aquí. Ara ho estudiam en el Pla
de Màrqueting que hem fet: Mallorca té un potencial cultural
que no s'ha desenvolupat. Podria esser també la plataforma per a
circuits d'aquest tipus.

Al-Helwani: Els intercanvis
culturals i d'estudiants són vital

per al coneixement mutu.

ONA: La solidaritat i la intercomunicació són dos elements
bàsics però...

Barceló: No existeixen lligams entre les ciutats riberenques de
la Mediterrània. A nivell de comunicacions: res, vivim d'esquena
als veïns.

Barceló: Fonamentals!

Sastre: I també l'intercanvi d'estudiants. Per acabar vull dir que
en tot cas el futur ha d'esser millor. Les bases de
l'Euroconferència de Barcelona són caliu i és un començament.ONA: No hi ha comunicacions però això és la conseqüència

d'una manca d'interessos comuns?, tal volta si hi hagués una
Mediterrània com a realitat econòmica, sí que hi hauria les
comunicacions.

ONA: A aquest punt del debat volem repetir la pregunta, hi ha
una cultura Mediterrània?

IMEDOC Barceló: Actualment les afinitats són molt poques, històricament
parlant sí, però avui cada vegada estam més allunyats. Fins i tot
en el menjar, hi ha uns ingredients comuns, els que dóna el
nostre clima: la trilogia oli, cereals, olivera, els cultius
mediterranis, però la resta és molt diferent.

Sastre: Però això és l'ou i la gallina: s'han de crear les
comunicacions primer o esperar que hi hagi la demanda?
En tot cas perquè siguin rendibles ha de passar un temps i una
empresa privada no les posarà en marxa; hi haurà d'haver ajuts
per a línies deficitàries. Per això IMEDOC és una molt bona
idea, i iniciatives com l'Euroconferència de la Mediterrània...
ajuden a crear un clima favorable. Les comunicacions fomenten
els lligams.

ONA: El principal cavall de batalla són les migracions, quins
problemes té un estranger d'aquests països per venir a Espanya,
per exemple?

Al-Helwani: Per venir un familiar meu ha de tenir una invitació
formal a través de l'ambaixada. I és molt difícil obtenir un visat.ONA: Quant a les inversions mallorquines a aquests països?

Barceló: Les diversitats no s'estableixen en base a nord-sud,
sinó rics-pobres i això és tot, crec que aquesta podria esser una
consideració final.

Sastre: Els empresaris que havien anat a Tunísia han abandonat
bastant. Hi ha un problema de recursos humans, segons vaig
sentir a dir...

Manresa: Pobres de segons què, vull afegir per acabar.ONA: I en aquest sentit com a director d'una Escola de Turisme
quina és la seva opinió?

Sastre: Sens dubte nosaltres podríem aportar el que sabem... són
importants aquests intercanvis culturals, ara a l'Escola tenim
europeus a través d'Erasmus i llatinoamericans a través de
Turespaña i d'ICI. Però del nord d'Àfrica no n'hi ha ni un.
L'idioma és un problema i els desnivells econòmics també, però
els becats poden fomentar un intercanvi cultural molt important.

Barceló: L'idioma és un altre. Aquí hi ha molt poc interès per
l'àrab, no s'ha inclòs en els plans d'estudis, com a idioma que és
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El' 'MareNostrum
unadevociócientffica

-El Mediterrani, es degrada? Com el veu en aquests moments? nia, Xile, El Cabo, un trosset d'Austràlia es diu que són climes
mediterranis, però són diferents als d'aquest bocí d'aquí. Nosaltres
tenim el màxim de pluges a la tardor, la qual cosa, al cap i a la fi,
és una conseqüència de la presència d'una massa d'aire que es
configura durant l'estabilitat i les altes pressions de l'estiu. A
finals d'agost o principis de setembre hi ha unes entrades d'aire
fresc que vénen del nord d'Europa i que quan arriben al Mediter-
rani produeixen una inestabilitat màxima, per la qual cosa hi ha
les tempestes típiques de tardor. En resum i, per a dir-ho d'alguna
manera, en general, el clima mediterrani es podria situar a l'àrea
on l'olivera fructifica. Blat, vinya i olivera són els cultius típics
de la Mediterrània o el Mare Nostrum. L'arada romana que
s'empra o s'emprava per tot, és una de les herències de la domina-
ció de Roma. La necessitat d'aigua i de regar a l'estiu fa que es
creïn una serie d'enginys per treure aigua com, per exemple la
sínia, que molta gent creu que és musulmana, però abans dels
romans ja n'hi havia de sínies.

-Bé, és un espai amb una llarga història, amb diferents cultures i
economies, i del qual se'n pot parlar temps i temps. No és senzill
dir si es degrada o no.

-Podem començar pels aspectes ecològics...

-Hi ha un problema ecològic important ja que desemboquen en el
Mediterrani grans rius que travessen àrees industrials molt
contaminades. També hi ha petrolers que, encara que estigui
prohibit, hi fan net les seves bodegues per unes qüestions pràcti-
ques. A més a més, a aquest espai l'aire gairebé no es renova. En
tot cas l'evaporació és molt superior a les aportacions de pluja i
d'aigua dels rius, amb la qual cosa el nivell de sal és cada vegada
major.
El Mediterrani és un enclau climàtic molt interessant, però
resulta que el clima del nostre Mediterrani del que prenen nom
altres climes, és una excepció dels climes mediterranis: Califòr-

Entrevista a Bartomeu Barceló

per Joana Maria Roque
ENCALENTIMENT

No és ni jove, ni vell, ni molt modern
ni molt antic. Sempre ha estat pro-

gressista. Alguns diuen que és bona
persona i altres el temen. Es parla

molt dels seus humors canviants però
ningú no gosa dir que el catedràtic de

Geografia, Tomeu Barceló, sigui
incompetent o un acadèmic ignorant.

Pioner en les anàlisis del país, les
seves explicacions sobre el territori

han fet escola. Investigador, orador i
editor, pensa i dubta abans de predi-

car. Té amics i deixebles fidels.
També, ex-amics radicals.

Barceló no passa sense fer ombra. Ara
des de la maduresa -una mica més

enllà de l'ambició per l'exercici del
gran poder universitari i rectoral- es

demana coses sobre les gents, els
geps, els gens i els gestos que habiten
la nostra terra i la nostra fauna. Es pot
permetre el luxe de mirar de cua d'ull

alguns intel·lectuals de mig pèl o,
segons la seva expressió: "acadèmics
travestits" que sols cerquen la publi-
cació i el mèrit dels fulls voladissos

d'algunes parròquies amb rectors de
moral dubtosa.

Ha tastat bolets verinosos, però ha
sabut reconvertir els efectes en una

espècie de cura "homeopàtica" o
vacuna contra certs comportaments.

Així i tot continuarà travelant per les
escales i equivocant-se sovint. Però és

molt difícil que perdi la vitalitat, la
mirada, el record i un gran interès per

un caramull de documents de la
història més recent d'aquesta illa que
encara ha d'ordenar i explicar del tot.

Es mediterrani.

-I aquest clima mediterrani, canvia? Darrerament es parla
molt de Vencalentiment" de l'atmosfera.

-Jo crec que, en general, es manté. Per ventura hi ha petits
canvis, però únicament els podem notar si comparam mitjanes
de segles de sèries de trenta anys i pràcticament sols en tenim
tres amb la qual cosa es mal de fer treure conclusions. I també
hauríem de saber si aquestes dades s'agafaren correctament.
En canvi hi ha un fet aliè, que des de fa quinze anys es dóna
un procés de fusió de determinats glacials en el Càucas, que
estan més o menys a la nostra latitud. Això, junt amb altres
factors, ens pot fer pensar que estam en un procés de canvi
climàtic d'origen antròpic.

-/ antròpic , té a veure amh l'home...

-Sí, vull dir de la contaminació que produeix l'home.

UN CERT PESSIMISME CIENTÍEIC

-Ara per ara, les previsions que es fan sobre el futur del
Mediterrani són molt variades i més o menys catastrofistes.

-També ho són les dels científics. Van des de les dels que
tranquil·litzen fins les dels que "fan por". I jo, com a prevenció
i per sensibilitzar la gent m'inclinaria per la posició més
pessimista, ben igual de documentada que l'altra o per l'estil.

Bartomeu Barceló va néixer a Palma a 1932. A ¡955
es va llicenciar en Història amh Premi Extraordinari.
A 1968 va obtenir el doctorat, també amh Premi
Extraordinari amh la primera tesi sobre Geografia que
es va presentar a Barcelona. El mateix any va comen-

çar a donar classes a la Universitat de Palma. A 1976
va obtenir la càtedra i de llavors ençà ha publicat més
de dos-cents estudis sobre població, economia, turis-
me, agricultura, etcètera, i ha assistit a un nombre
semblant de congressos, encontres i trobades. També
ha estat membre de moltes associacions com la Societat
Catalana de Geografia, l'Institut d'Estudis Catalans o
l'Obra Culturcd Balear. Va ser degà de la Eacultat de
Lletres i també va participar a la redacció del Pla
Provincial d'Urbanisme de 1973. Ha dirigit devers
quinze tesis doctorals i altres tantes de llicenciatura. Té
molts d'altres mèrits.
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-Bé, anem al pessimisme científic, al diguem-ne "documentat".
De quin temps i de quins canvis paiiam?

de Palma que suposi la mort de determinats peixets- i altres de
caràcter més general. I jo crec que administram l'aigua malament.
Hi ha hagut un creixement del consum molt considerable, la qual
cosa no és sols per mor del creixement de la població, sinó també
per mor d'un canvi d'hàbits. S'utilitza més aigua. A un poblet de
mala mort per ventura s'utilitzen 100 litres per persona i dia i a
les grans ciutats es considera que la mitjana és de 400 o 500 litres
per persona i dia: rentadora, renta-vaixelles, grifons que es deixen
rajar... A més a més hi ha hagut uns canvis molt importants dels
sistemes de regadius.

-Diuen que d'aquí trenta anys la temperatura haurà pujat devers
sis graus.

-I a part de passar calor, què pot suposar que pugi la temperatu-
ra?

-Una incidència sobre la vegetació. S'ha de tenir en compte que si
s'arribàs a fondre tota la capa de gel que hi ha sobre l'Antàrtida de
la mateixa manera que s'han fos els glacials del Càucas, el nivell
de la mar pujaria molts de metres. No serà tant, però hem de
tenir molt clar que si augmenta la temperatura, puja el nivell de
la mar, amb les conseqüents repercussions sobre la natura,
inundacions d'àrees baixes, inutilització d'instal·la.cions d'àrees
portuàries... Potser la cosa no vagi tan enfora però jo m'estim més
esser una mica pessimista.

-Qui hauria de reorganitzar tot això? Hi ha certes campanyes
que tendeixen a donar la culpa -per posar un exemple- als que es
banyen en lloc de dutxar-se, o que posen massa la rentadora. El
problema no és també i sobretot de les administracions?

-Clar que ho és, però aquestes campanyes no hi són de més. Ens
hem d'acostumar a saber que som persones que vivim a una
societat, per la qual cosa tots participam o hem de participar
d'una solidaritat respecte als béns comuns. I crec més en la
significació ètica i ciutadana d'aquestes campanyes que en els
resultats pràctics immediats. A la llarga és important que la gent
sàpiga que la solidaritat és important.
Per exemple a Malta s'ha de dessalar aigua de la mar i resulta car,
però els ciutadans crec que hi estan d'acord pels beneficis que els
reporta a la llarga.

-I també exagerat?

-Mai no se sap si és exagerat. El que vull dir és que de la mateixa
manera que pots optar per una opinió documentada i seriosa
moderada, preferesc tenir-la més dura, per si de cas.

EL PROBLEMA DE L'AIGUA

-Tot això ens ha dut a un problema molt important per a
Mallorca: Taigua. Hi ha campanyes de mentalització, però són
útils i, sobretot, suficients? Quin remei té?

-I ara, aquí transportam aigua de TEbre o de Tarragona en
vaixell. Què li pareix?

-No m'atreveria a opinar amb molta exactitud. Fa por especular.
Però tot això del vaixell resulta una mica espectacular. Vas a
Barcelona i trobes amics o coneguts que et foten "conyes" amb
això del "barco" i no saps molt bé què has de contestar. Seriosa-
ment podríem dir que per una part hi ha la necessitat de l'aprofi-
tament de les aigües depurades, però també hauríem de parlar de
la distribució de l'aigua i la qual cosa té molt a veure amb un
aprofitament real dels recursos. I dins l'Estat espanyol potser això
del vaixell tengui sentit.

-Vegem. En la degradació ambiental hi ha qüestions puntuals o
concretes -com una urbanització aïllada o un emissari a la platja

TURISME SOSTENIBLE

-Darrerament es parla molt d'un "turisme sostenible".

-Ja fa temps. Això és un concepte que relaciona les urbanitza-
cions amb el seu entorn i i l'aprofitament adient dels recursos.

-Bé. Però , exactament què vol dir?, que es pugui "sostenir" o
aguantar una urbanització, un poble, una illa, un continent...? I,
en concret, és possible un turisme "sostenible" a Mallorca amb
més urbanitzacions?

-És possible si es vol i si s'assumeixen totes les conseqüències.

-Com el problema de Taigua?

-És clar. Si hem de menester més aigua de la que tenin l'haurem
de fer pagar cara, per poder vendre-la a uns preus adients. Així
que la idea general de la Conselleria de Turisme de dir que no
hem de créixer molt en les places turístiques, sinó que convé més
millorar la qualitat de les que tenim, em sembla bé. Per tant més
que pensar a créixer el que hem de fer és millorar el turisme amb
intal·lacions hoteleres, afegides, culturals, esportives.

-I camps de golf?

-És una altra alternativa. Però, en general ens trobam amb una
demanda de llocs d'oci no sols per als turistes, sino també per a
les segones residències dels propis mallorquins a la qual hi ha
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aquest "pla del Pla" que és, ara per ara, una idea que he escoltat
una mica espantat. El Pla és un espai a ocupar que, de fet s'està
ocupant. Ariany que és el municipi de Mallorca on té més
importància el sector primari, sols és d'un 36 per cent, això és
significatiu. Per tant ara mateix hi ha una gran transformació al
Pla de Mallorca, amb més necessitats d'aigua, més urbanització i
jo som bastant crític respecte d'aquestes transformacions.

-Còrsega per a mi és un model maco, però alerta: ells tenen molt
clara una cosa i és que no volen balearització. Això t'ho conta
fins i tot el taxista, quan li dius d'on véns: però el terme
balearització que varen inventar els francesos, vol dir coses molt
més terribles del que en realitat passa a Mallorca o a les Balears
en general. Al cap i a la fi, aquí s'han fet desbarats importants,
però a altres llocs com el sud de les Canàries o la costa d'Alacant
se n'han fet de majors.
I a Còrsega -que posava com exemple- hi ha un parc natural de
devers 200 mil hectàrees en el qual es desenvolupen una sèrie
d'activitats agràries, de turisme, d'oci... però tot organitzat. Tenen
molt clar que el turisme no ho és tot, és una part més de l'econo-
mia. Però no són actituds exclusivament ecologistes o culturals,
al darrera hi ha una altra història i és que quan Algèria es va
independitzar, els "pieds noirs" o alguns d'ells es varen instal·lar a
Còrsega, que fins llavors era una illa abandonada, una terra
d'emigrants a la qual ningú no feia cas. I d'aquesta manera els
corsos es varen trobar que uns senyors que havien arribat a la
seva illa tenien tot l'ajut de París i els va caure malament, per la
qual cosa es va produir un fenomen d'oposició a la implantació
turística, o sigui, contra uns suposats "colonitzadors". I l'oposició
o els independestistes corsos són una gent utòpica, que volen
llibertat o independència sense haver configurat un projecte
econòmic.
També hi ha una altra regió o, millor dit, nació mediterrània amb
un creixement adient: Tunísia, que té un tipus de turisme ben
entès, amb unes instal·lacions perfectes que no fan nosa a altres
activitats interiors. I és un dels països del Magreb més propers a
Europa.

-Però una cosa és una caseta al Pla i una altra...

-...Una gran urbanització de mils de milions de cost i cents
d'hectàrees, la qual cosa resulta més fàcil de dur endavant als
urbanitzadors per motius econòmics i socials. l·Ii poden haver
totes les lleis del món, però si el que les ha d'aplicar no està
convençut que són importants, no les arriben a fer servir. Això ha
passat i continua passant a Mallorca.

EL PLA QUE ENS MANCA

-Pot ser que, com s'ha dit tantes vegades, el que manca és un Pla
d'Ordenació de tota Villa?

-Sí, un pla que sigui una alternativa al de 1973. De llavors ençà a
Mallorca s'han fet normes o plans municpals, sense una planifica-
ció global. I alguns ara tenen un pla bastant ben fet, però n'hi ha
d'altres que no tenen pràcticament res.

-En concret a Artà hi havia la zona d'Es Canons, heretada del
franquisme, un projecte d’urbanització faraònic, que varen deixar
tal qual. Resulta que "no hi varen pensar" quan revisaren el seu
Pla. -Hem parlat d'un espai concret, parlem ara d'un temps. Pa devers

vint anys que va començar la transició. Vostè que és un catedrà-
tic amb molta experiència, com veu els canvis que s'han produït a
les Illes durant aquest temps?, han estat importants, significa-
tius...?

-No ens haurien de passar aquestes coses. I també és estrany que
passi a l'enrevés: que hi hagi persones que comprin terrenys -per
exemple a Puigpunyent- pensant que hi podran constmir i que
després no ho puguin fer. Un Pla d'Ordenació, al cap i a la fi és
una decisió política. -Jo crec que sí. Ha pujat la renda per càpita, hi ha hagut un procés

de terciarització de l'economia associat amb un augment de la
capacitat adquisitiva. I el fet de tenir un govern autònom -i no
pari de la seva tendència política- també ens ha reportat coses
molt positives.

-7 els ciutadans, no podem demanar que les decisions polítiques
siguin clares o intel·ligibles?

-Però això és bastant complicat. Es important que hi hagi un
coneixement general de la dinàmica del territori per reconduir la
distribució del territori i promocionar un aspecte o altre. Al cap i
a la fi, l'espai és una variable de l'economia i hem de pensar que
el control de l'espai és la gran arma que tenen els ajuntamens
contra els possibles invasors del seu territori.

-Però també pot passar a l'enrevés: que els ajuntaments s'aliïn
amb els hipotètics destructors del territori.

-Pot passar i passa. De la mateixa manera que els ajuntaments
poden defensar el seu territori amb els seus valors culturals i
d'eco-paisatge, es poden aliar amb els invasors. Jo vaig publicar
un article fa devers vint anys que parlava precisament d'això: els
ajuntaments com a control d'una de les variables econòmiques
que s'integren a un desenvolupament general.

-Ea molts d'anys que vostè fa estudis i ha vist moltes coses. Creu
que dins l'àrea mediterrània hi ha qualque lloc ideal, o, en tot
cas, quina seria la que ha dirigit millor el seu desenvolupament o
manteniment econòmic?

-Els Pirineus ja no són el que eren? Em referesc a la separació
amb Europa.

-Jo sempre pos un símil: des del moment que hi ha avions no té
sentit parlar de Pirineus, ja que l'avió és una alternativa a tot tipus
de transport.

-Però la integració a Europa ha estat positiva?

-Jo crec que al final ho serà, però ja veurem com ens anirà. De
moment és un poc traumàtica i lògicament hi ha tot el problema
de la convergència i els canvis que hem de fer per adaptar-nos a
una economia europea. També pens que això de la UE en realitat
és un muntatge del gran capital europeu que havia de reaccionar
davant els americans, els Estats Units.

-Així que el Mediterrani és un espai ideal o utòpic.

-Jo diria que més que ideal, és "oracional". De totes maneres
podríem establir un nord-sud i un est-oest amb estats, cultures i
maneres de viure diferents. Realment l'Islam més que una religió
és una forma de vida. I, per altra part la disminució de pràctiques
religioses: el cristianisme està associat a un augment de la renda.
Aleshores, la bel·ligerància dels musulmans és molt diferent de la
que puguin tenir els cristians o els catòlics. A l'Islam és molt
difícil separar religió i política o formes de vida. I jo respect totes
les religions, la qual cosa no és el mateix que respectar les
"radicalitzacions".

-Em resulta molt difícil fer judicis de valor des d'una perspectiva
científica.

CÒRSEGA COM A MODEL

-Però, ara per ara, quin lloc del Mediterrani li agrada més i no
sols pel paisatge, sino també per com viu la gent?
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LES CULTURES DEL MARE
NOSTRUM

-Però, hi ha un xoc entre la
cultura del nord i la cultura del
sud del Mediterrani.

-Entre persones mínimament
cultes no hi hauria d'haver

problemes, però els conflictes
entre societats sovint es produei-
xen quan una té més baix nivell
cultural la qual cosa sol donar
lloc a una major vimlència o
violència. I el baix nivell cultural
sol anar associat a una baixa
renda per càpita, poca formació
professional i un elevat índex de
natalitat. Així que els ajuts dels
països del nord del Mediterrani
cap als del sud, més que donar
doblers hauria de significar
creació d'ocupació i ensenyament
i formació professional.
Pragmàticament, pujar el nivell
cultural, impregna tot el teixit
econòmic i produeix uns rendi-
ments.

-Quan parlam del Mediterrani i de la seva cultura, exactament
què volem dir? -I no és possible acabar una entrevista amb Bartomeu Barceló

sense parlar de la Universitat.
-Hi va haver un mediterrani romà; el "Mare Nostmm" però des
de fa devers 2.000 anys aquella "cultura" general s'ha anat
fragmentant i ha canviat. S'han introduït diferències de tipus
econòmic, religiós, d'infraestructura. Fins i tot diria que si un té
una mica d'imaginació a la seva feina, diguem-ne intel·lectual,
troba aquest recurs i, per a nosaltres, els mallorquins, és una mica
com fugir de l'àmbit de la nostra illa .

Quan vas pel món et trobes un munt de llocs amb institucions
culturals d'Illes del Mediterrani que es desconeixen entre elles i
que fan publicacions i publicacions, però que, en la major part,
no responen a unes necessitats social. Són divertiments. A
vegades es diuen coses interessants, però, sovint, no ho són tant.
Com a anècdota puc contar que a una reunió a la qual hi havia un

. personatge molt divertit que nomia Manuel Tomàs de Carranza.
Vaig presentar una ponència sobre el comerç en el Mediterrani a
la qual vaig treure el tema dels "costos de la insularitat". I
Carranza ho va agafar com a "senyera," va convocar reunions
sobre costos d'insularitat i crec que tot es va magnificar una mica.
Abel Matutes, amb el secretari de l'Ajuntament d'Eivissa varen
fer un estudi. El de Mallorca el vàrem redactar Pep Pipó i jo, i el
de Menorca el batle de Maó, que nomia Escudero. Resulta curiós
estudiar el que ha fet o ha escrit la gent al llarg dels anys i ara
faig això: una recopilació bibliogràfica de les Balears a la qual
sortiran coses que faran fum i altres que faran riure.

-Troba? Bé: de la mateixa manera que tenir un govern autònom
és important, ho és tenir una universitat. I també ho és que hi
hagi 200 o 300 persones que facin una feina d'investigació més o
menys seriosa, però després resulta que es fan molts d'articles
intranscendents. Només l'any 93 i segons la memòria de la
Universitat hi va haver devers 260 articles amb "interès" per a la
geografia. Ara que a la Universitat també hauríem de distingir
entre la gent que fa una feina seriosa, important o significativa i
després -i això és un problema que tenen totes les universitats
petites-, es fan estudis molt localistes, que no passen de les
fronteres del seu municipi. Dins la producció universitària i a
determinades àrees, com la meva, per exemple, hi ha un dèficit
absolut de treballs seriosos. I això ho va potenciar molt l'anterior
rector.

-Nadal Batle?

-Sí; era un sistema de dur treballs de fora que donassin doblers. I
la informació publicada està molt embullada, no sé si a posta, i
s'ha de treballar o "rellegir" molt bé, però una vegada s'ha
disgregat aquesta informació en bibliografia, assistència a
congressos, la direcció de treballs, crec que hi va haver una
connivència entre l'anterior rector i determinades administraci-
ons. O sigui" t'ajudarem a mantenir-te i et donarem feines. No
importa si no estan massa bé". I això fa que l'activitat università-
lia que és bàsicament vocacional: que t'agrada investigar,
estudiar, llegir... hagi treballat amb uns interessos materials molt
immediats i totalment antagònics. I d'aquesta manera crec que
durant l'etapa de l'anterior rector es varen potenciar els "travestits
acadèmics", el clientelisme universitari i alguns "figurons" que
m'estim més no anomenar, a la vegada que es va marginar gent
amb molta categoria acadèmica, humana i cièntifica com puguin
ser Lleonard Muntaner, Antoni Arribas o Ferran Navinés amb els
quals aquesta Universitat té un deute que no sé si arribarà a pagar
mai. Però, a la llarga, aquestes coses s'arriben a reconduir.

ELS ESTUDIS UNIVERSITARIS

-Vostè ja ha dit que el Mediterrani és un espai "oracional" i que
es fan estudis de tot tipus. Podria definir el perfil mitjà d'aquests
congressistes o estudiosos?

-Hi ha de tot. Crec que un Congrés hauria de ser una reunió
temàtica a la qual es convidàs a vint o trenta persones que
realment tenguessin coses a dir sobre un tema determinat. Però
també hi ha coses increïbles i moltes ponències absurdes o que no
volen dir res. N'hi ha molts que van a congressos sols per fer
turisme o uns mèrits més que discutibles.
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"Més val plorar de drets que riure d'agenollats", diu el vers d'una tonada de Biel Majoral, essència radical i viva
del que es diu "cultura popular". Biel canta com li ensenyaren Biel Caragol, i el "Tio" Gori, amarant les tonades
amb el lament atàvic que neix de la terra pedragosa i seca de les illes mediterrànies. Es reclama gramscià i, amb
passió militant, arenga els seus espectadors amb renyades dures, de pagès solcat, i amb expressions acuradament

tosques els diu el que han de fer per mantenir fèrtil el bessó que ens dóna nom i història. Fa pocs anys va
demanar la baixa a l'Obra Cultural Balear per no haver de donar suport als que qualifica d'equip de iuppies que la

dirigeixen, i mentre cultiva un hort ecològic i practica l'art de la conversa, o el d'assecar diferents varietats de
figues, continua recopilant i divulgant cançons antigues, intentant oxigenar les formes més ancestrals de la nostra

expressió. La d'una illa mediterrània que ja ha perdut la relació amb els pobles que altre temps foren germans.

Latonada

Entrevista a Biel Majoral

per Gina Garcías

que encara el trobam a la cultura popular, la forma d'entendre
el temps i l'espai és mediterrània... Però també és cert que
aquest substrat s'ha transformat en diferent llengües i en
diferents cultures.

-El Mediterrani és un espai on es banyen les cultures europees,
africanes, asiàtiques. Es pot parlar de la pervivència d'un
denominador comú cultural?

-No es pot parlar de cultura mediterrània. La cultura és una
manera de viure, d'entendre la vida, i com més temps passa, a
la Mediterrània més es decanten les cultures, més se separen.
De fet, ara el concepte de mediterraneïtat és molt ambigu. Hi
ha moltes cultures, moltes maneres d'entendre la vida. És

• complicat...
-Però, ni tan sols hi ha una essència cultural de la
Mediterrània, unes arrels comunes? Tots els pobles
mediterranis hem rebut recíproques influències al llarg de la
història...

-Uep! Ara tocam un altre tema. Hi ha un substrat mediterrani

UNA TERRA GENEROSA

-Quines són les seves característiques comunes?
-Nosaltres vivim a una terra de generositat. Tenim un clima
benigne, generós. Però si t'he de parlar del temps actual... jo
crec que hem avançat tant, a Mallorca, i l'hem destrossada tant,
que no sé si aquí ja no hi són vius els elements de la cultura
popular mediterrània. Per exemple, el concepte de l'aigua ha
canviat molt els darrers cinquanta anys. Ara les converses de la
gent vella són: "S'ha hagut de baixar la bomba deu metres,
enguany... -No, i davalla de cada any més..." Abans no es
parlava així. Es confiava en la generositat de la naturalesa, que
omplia les cisternes cada any... La cultura de guardar aigua als
aljubs, un costum comú a tota la Mediterrània, ha desaparegut.
Abans la gent creia en la providència de la pluja i ara creu en
la providència de les tecnologies... Llavors els canvis que hi ha
hagut els darrers cinquanta anys a molts de llocs de la
Mediterrània han estat tan forts que fins i tot han trencat el
substrat cultural històric i l'han fet incomprensible: molts
diuen, quan cantan a Mallorca feis modulacions àrabs... Bé, jo
crec que cantam de la manera que el propi ambient permet de
cantar. La gent cantava així com la terra els demanava. La gent
vivia amb una certa harmonia amb la terra. Per això les nostres

cançons de feina s'assemblen tant a les de Tunísia... Tot això es
perd, i sembla que ara quasi només ens queda la llengua com a
element definitori. I jo, sobre aquest fet, tenc una teoria que a
vegades m'han criticat...
-Quina?
-Jo crec que la darrera cosa que perd un poble com a element
identificador és la llengua. Quan un poble comença a perdre la
seva llengua vol dir que ja ha perdut abans els altres trets

Biel Oliver va néixer el 25 de novembre del 50 a

Algaida. Llicenciat en Eilologia a Barcelona, va penjar
el títol per fer de pagès amb son pare fins a Tany 77, que
començà a fer de professor de català a TEscola de
Magisteri. Va ser conseller, pel PSM, del primer govern
pre-autonòmic, i formà part de la Comissió que va apro-
var l'Estatut d'Autonomia. Després va ser regidor a
l'Ajuntament d'Algaida. A continuació va ser, altres qua-
tre anys vice-rector de la Universitat balear, amb Nadal
Batle com a rector. Ara continua fent classes de "Cultura
Popular" -una assignatura optativa a la qual s'han matri-
culat quatre-cents estudiants de totes les facultats- a la
Universitat i canta les tonades tradicionals mallorquines.
Es mostra feliç amb aquesta tasca, minoritària però
reconeguda, i assegura que no li preocupa el currículum.
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l'Alguer hi ha quaranta hores. De Menorca a Sicília s'hi va tot
dret... El Mediterrani és un medi natural que ens ha
proporcionat una manera d'entendre la vida, però hi ha uns
factors educatius que han distanciat uns pobles dels altres.
-Quins són els trets del que vostè considera cultura popular
mallorquina?
-Els que la gent considera propis, estima i fa perdurar, perquè
també serveixen per comunicar-se. Si vols veure un poble viu,
ves a Montuïri a veure els Cossiers, ves a Sant Joan de
Ciutadella... Es, també, el cas de la cultura que es fa al voltant
del foc... Mallorca és un poble que canta molt... El Mediterrani
ha generat gent molt cantadora. La cultura popular també es
manifesta als menjars, a la manera d'assaborir el paisatge: els
mallorquins el vivim intensament, tot i que a la vegada el
destruïm. Pensa que fa molt poc que han hagut de sorgir els
moviments ecologistes. No hi ha cançons que reivindiquin el
paisatge, és massa evident i accesible encara per a nosaltres...

LA CULTURA I EL FOLKLORE

-Quina diferència vital establiria vostè entre la cultura popular
i el folklore? Quan una dança esdevé només un
espectacle no sé si li pot dir que és part de la
cultura popular...
-Jo no t'he parlat de cap dança que no fornii part de
la vida quotidiana. T'he esmentat dances que són
vives, que no són folklore. Folklore és una paraula
que es varen haver d'inventar a finals del segle
passat quan el colonialisme anglès va haver de
justificar les cultures autòctones diferentes a les del
país "civilitzat" que "educava". Abans el folklore
era una paraula romàntica que expressava la
saviesa popular. Però, com moltes altres coses,
aquesta paraula va perdre el sentit. Els règims
totalitaris varen matar la cultura popular i, per
aparentar que la respectaven, varen muntar els
"coros danzas", aquí i a la Unió Soviética. Els
països totalitaris són els que tenen els "coros
danzas" més ben entrenats. Així el folklore es va

convertir en un espectacle amanerat. Per això més
tard -i Francesc de B. Moll va jugar aquí un paper
molt important- es va configurar el terme de
cultura popular. Les coses que són capaces
d'emocionar la gent viuen, són la cultura popular.
La que no necessita subvencions. La massificació
romp la cultura popular. Mira ara les festes de Sant
Joan de Ciutadella, o les de Sant Antoni a Mallor-
ca. Abans eren festes participatives, nascudes de
l'amistat entre la gent, del menjar i del beure... Ara

són unes festes massificades.

-I com vol fer unes festes per a tres-centes cinquanta mil
persones?
-Palma, en lloc de magnificar tant Sant Sebastià, hauria
d'ajudar que les barriades perifèriques fessin una festa bona,
petita, ben feta, on la gent pugui participar. Una festa
massificada no pot ser mai bona.
-En canvi, com més gent va a una festa, més èxit polític té.
-Això anava a dir. Diuen, quina gentada, quin èxit! i no és
això.

-Vostè ha fet de la cultura popular no ja una professió, sinó
una fe, una manera de viure.
-Jo ho vaig mamar de petit. Vaig descobrir la meva riquesa
cultural a la Universitat quan vaig veure que sabia cantar unes
cançons que a la gent li encantaven... i he vist que defensar
aquests valors és una forma de defensar Mallorca, la Mallorca

culturals. Llavors només conserva els tòpics, i ni tans sols n'és
conscient d'això. Els tòpics són allò que és exportable. Jo crec
que nosaltres ja començam a patir pèrdues serioses i no ens
temem perquè encara conservam la llengua. Quan voldrem
recuperar la cultura, ja no hi serem a temps. I sembla que
volem passar per alt que la llengua només és un vehicle
cultural, però no ho és tot.

-Qui és el que critica aquesta teoria?
-Hi ha pobles que no la volen admetre. Hi ha pobles que han
perdut la llengua i volen pensar que tenen una cultura pròpia,
quan en realitat només els queden els tòpics.
-Quan vostè parla de cultura popular, parla d'una relíquia que
hem de conservar a pesar que ja no sigui un referent ni viu ni
popular?

ELS INTEL·LECTUALS CARRONYERS

-Quan jo explic cultura popular dic que és com les persones,
unes neixen mentre les altres moren, i entre unes i altres hi ha
una relació oculta i profunda. Si plantes un arbre has de fer un
clot gran a terra perquè estengui les arrels. Jo intent explicar de

quina forma podem vigoritzar l'arbre, i mai no ho dic en passat
sinó en present. Els mostr el que encara existeix a pesar de
l'obstinació dels anomenats "intel·lectuals" perquè desaparegui.
L'intel·lectual, quant més mor una cultura, més hi guanya,
perquè la pot explicar en passat...

-Vol dir que la vol manipular?
-Efectivament. I així res no pot posar de manifest la seva
mediocritat. Però, tomem al que parlàvem abans: Hi ha una
cosa que és pròpia de tota la Mediterrània: la sensibilitat. La
cultura mediterrània té una sensibilitat femenina... Els
elements distorsionadors d'aquest tret són educacionals. La
nostra cultura té rels matriarcals.

-Què li permet assegurar això?
-Per exemple, els tipus de dances. Les que encara conservam a
la Mallorca viva són femenines, imaginatives, matriarcals,
plenes de figures, gens imitatives... una autèntica meravella. A
molts països mediterranis hi ha trets comuns. De Mallorca a
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que s'ha de conservar. Jo som molt gramscià. Fa molts d'anys
que som conscient que la cultura se'n va. I pens que no val la
pena defensar només la llengua. A mi una llengua pròpia sense
una cultura pròpia no m'interessa. Llavors vaig tenir una
sensació estranya. Vaig veure que, en morir, molta gent se'n
duia uns testimoniatges importants. Vaig veure que era certa
aquella dita oriental que quan un vell es mor és com si
cremàssim tota una biblioteca. Tot això em va impressionar, i
vaig dir, he de posar a l'abast de tothom la cultura del poble...
Jo he vist plorar gent, gent vella, als meus concerts. L'altre dia,
després d'un concert a Vilafranca, un vell em va dir, "m'has
tornat la vida, pensava que ja no existia això..." I jo li vaig dir,
no has vist, que dels que hem cantat jo som el més vell... que
els altres són més joves? Els joves volen mantenir viva la
nostra cultura.

supervivència: Hi ha un poble al qual li varen llevar totes les
terres, a la Macedònia, i es va establir a Atenes. Actualment en

queden set-centes o vuit-centes mil persones. Saps quin és
l'únic tret cultural, a més de la llengua, que tenen per sentir-se
que són un poble? La dança. Es reuneixen, canten i dancen, i
no creen cap conflicte. Mantenen el seu orgull de poble, i això
els permet sobreviure. Es tan difícil crear cultura, que
m'horroritza que sigui tan fàcil destruir-la. Ara bé, els
genocidis són horrorosos.
-Succeeixen quan el nacionalisme esdevé racisme.
-Això jo no ho he cregut mai.
-Com es pot justificar el nacionalisme radical a un espai de
mestissatge com és la Mediterrània?
-Vius i ungles, amb la paraula mestissatge!, és un terme molt
modern, però, tu creus que un tuareg o un egipci coneixen
aquesta paraula?
-La paraula per ventura no, però les seves conseqüències sí.
Els pobles mediterranis som fruits d’influències i dominacions
recíproques.
-Això no és mestissatge, això és convivència. Jo vull ser molt
precís amb les paraules. Els que ara empren el concepte
mestissatge són els que abans parlaven de civilització. Els que
ara parlen de mestissatge a la cançó no parlan de convivència,
sinó que el poderós se n'aprofiti de l'altre. I a mi això em fa
por. M'agradaria molt que el terme convivència substituís el de
mestissatge.
-Si vostè es fixa en les estadístiques, haurà d'acceptar que ara
la cultura popular és la pizza, el rock, la gatera del cap de
setmana i la droga de disseny.
-No. Nosaltres deim popular a un tipus de cultura que ve de
molt enrera i que ha sobreviscut gràcies que ha esdevingut
anònima.

-Nosaltres som fruits de la influència romana, de la musulmà-
na, de la catalana... ara hem arribat a l'etapa de domini de la
cultura anglosaxona, i vostè forma part d'un moviment de
resistència que vol rompre l'esperit passiu que sempre han
tengut els mallorquins. Aquesta actitud de resistència
minoritària, no està condemnada al fracàs?
-En absolut. M'ho pensava. Però no. Perquè els que ara formen
la part més nombrosa d'aquest moviment de resistència són els
joves, una minoria important de joves. I els joves sí que s'ho
prenen molt seriosament. Jo veig que cada dia hi ha més gent
jove interessada per aquestes coses, jo cada dia tenc més
alumnes, a la meva classe de cultura popular, que és una
asignatura optativa. Jo pertany a una generació on només han
quedat quatre resistents, perquè la majoria varen claudicar.
Després ha vengut una altra generació que ni tans sols ha
tengut la necessitat de claudicar, la generació iuppi... i jo
pensava que la cosa ja estava ben perduda, però ara veig que
els més joves han recuperat aquell repte. Ja t'he dit que jo som
gramscià. Gramsci diu que hi ha uns intel·lectuals que obrin el
camí cap endavant i jo ho crec. Fins ara els intel·lectuals han
frenat, han frenat, per justificar la seva mediocritat, però això
s'acabarà. Tot i que hi ha alguna gent que s'aferra al terme
"Mediterrani" per vendre un producte buit.
-Com Baltasar Parcel?

-Sí, per exemple Baltasar Porcel, i d'altres...
-I la gent com vostè, no és responsable de no haver sabut
aprofitar els avanços tecnològics, els mitjans de comunicació
de masses, per divulgar unes expressions de cultura popular
que cada dia són més tancades, són més minoritàries?
-Efectivament, hi ha gent que em retreu: home, tu prediques el

LA CULTURA DISCRIMINATÒRIA
-La cultura popular també té elements discriminatoris, com el
masclisme, l'autoritarisme, el racisme, manifestat aquí amb
l’anti-xuetisme. Aquests trets també s'han de mitificar,
mantenir, reproduir?
-Jo no cant mai cançons grolleres, i quan explic el romancer
contextualitz les narracions. Tot i això, jo crec que la cultura
popular no ha generat.el masclisme, que és el resultat de
l'educació formal. I l'educació no ha estat mai en mans del

poble, sinó de l'Església. L'hebreïsme ha estat un gran
fonamentador del masclisme... Les glosses masclistes són fruit
d'una manipulació. Jo no les reivindic... I haguessin passat
sense pena ni glòria si no fos perquè els intel·lectuals s'han
obstinat que eren essencials. Això a mi m'indigna. A vegades,
intel·lectuals pseudocientífics diuen, veieu el poble, com eral...
Mai, mai, quan he cantat, mai no s'han fet manifestacions
discriminatòries.

-I la discriminació als xuetes?

-Jo no crec que sigui racisme.... Es una manipulació per part de
l'oligarquia per culpabilitzar un sector determinat de la
població. Es evident que va arrelar, però no forma part de la
nostra cultura popular. Jo no crec que els menyspreus siguin
sempre racistes. La gent diu, "aquest puta gitano, desgraciat..."
Però si aquest gitano esdevingués milionari, tots el
respectarien. Això no és racisme, és classisme.
-Vostè pensa que la cultura popular justifica el nacionalisme
polític?
-Jo crec que la defensa de la cultura popular significa una
estima a la cultura, i això duu lògicament a un posicionament
polític nacionalista.
-Vist al que han conduït els nacionalismes a l'antiga
lugoeslàvia, als pobles islàmics... No l'espanten les
conseqüències del radicalisme nacionalista?
-Vegem. Què vol dir radical? Etimològicament ve de rel. A mi
ser radical no em regira. El que em regira és que no em deixin
ser radical. Que no em deixin pensar en llibertat. A l'ex-
lugoeslàvia la guerra és el fruit d'una dominació de segles i
segles d'una potència que la va subjugar. Això és el que hem de
pensar!

NACIONALISME RADICAL

-La guerra no l'ha provocada la potència imperialista, que ja
va desaparèixer, sinó l'esclat nacionalista.
-Et posaré un altre exemple: l'esgarrifós problema del Sàhara.
És un poble inerme, que el seus dominadors deixaren dient, ara
arreglan-vos o matau-vos, sense donar-los una via perquè els
saharauïs poguessin decidir lliurement el seu futur. És tan
complex aquest món! Ara, el que jo no puc justificar mai és el
genocidi, la barbàrie o la mort. hi ha altres exemples de
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tres actes públics, a mi em sembla una indecència... no puc ser
més clar. Ara s'ha posat de moda aquest Eurofestival cultural...
-Al Casino...

-El dia que l'Obra Cultural Balear normalitzi El Casino jo em
treuré el capell i em tomaré a fer soci.
-Com és, que es va donar de baixa?

-Quan vaig veure que una entitat que sempre havia estat
lluitadora es transformava en una gestoria regentada per
"iuppies". A aquell moment vaig decidir donar-me de baixa, i
encara és l'hora que hagi de canviar d'opinió. I això que em va
costar molt prendre aquella decisió. Jo havia col·laborat amb
l'Obra des de ben jove, i vaig ajudar a muntar més d'una
delegació. Encara ara col·labor a les activitats de les
delegacions d'alguns pobles, però no puc participar de la
política dels seus dirigents.

passat. No. Jo tenc una cançó que diu, "el futur ve del passat".
Si jo he de tallar un pi, ho faré amb un motor mecànic, però
també miraré la lluna, per saber quin és el millor moment per
tallar-lo.

-Sí, però vostè ha renunciat a divulgar pels canals comercials
el cançoner popular a través de cintes o altres mitjans massius.
-No és rebuig, és masoquisme. Com que jo crec que la cultura
és viva, i m'agrada el mercadeig, la gestió directa, m'estim més
vendre directament les cintes que distribuir-les per canals
comercials... Amb aquest procediment he venut ara una tirada
de 4.000 exemplars. Així no només venc les cintes, sinó que
també puc conversar amb la gent. Jo no som un editor de
cintes, sino un conversador. Vaig enregistrar un concert en
directe i d'ell en vaig treure una casset. Ei que més m'agrada
com a cantador són els directes. Puc fer comentaris, explicar
les històries de les cançons... fer discursos nacionalistes, parlar
directament a la gent, veure com em respon, i ser optimista. Jo
som molt optimista. I això que no surt gaire als mitjans de
comunicació, ni deman subvencions... Ara faré un compacte
amb cançons que Guillem d'Efak va deixar fetes perquè jo les
cantàs. Això és el que m'emociona! Jo cont històries, faig
concerts dins les esglésies... jo crec en els llocs màgics. Aquest
és el meu trui.

LES INSTITUCIONS

-I que li sembla l'actitud de les institucions vers la protecció
dels trets culturals tradicionals?

-Jo sempre he confiat més en la societat civil. Estaria bé que
les institucions incentivassin la presència de la cultura popular

a les escoles. Però d'una manera diferent de com

ho han fet fins ara. Per exemple, jo crec que les
institucions protegeixen el català, però no allà
on toca. Gasten els doblers en coses molt

espectaculars, com ara el Centenari de les
Rondalles Mallorquines, i fan comitès
científics, i viatges... i en canvi no inverteixen
per incentivar el coneixement de les persones:
per què no incentiven els que utilitzen el català
a les escoles, o la cultura popular...? Jo crec
molt en l'escola. I crec que les institucions, en
lloc de pegar potades als mestres, els haurien
d'incentivar, no a través de grans congressos,
sinó de contactes més directes. Ara la
distribució de la despesa institucional en cultura
és esgarrifosa. Tu creus que un municipi que té
un pressupost de cinc milions anuals al capítol
de Cultura n'ha de gastar tres en un sol vespre?.
-Hi ha motius per a l'optimisme?
-Jo som optimista. Per primera vegada he pensat
que això ho salvarem a pesar de les institucions!
Jo pas molt de gust de fer escola. La gent jove
és meravellosa.

-I és coherent amb el que predica?
-Visc a Algaida. El meu redol és entre Algaida i Montuïri.
Quan arrib a Palma dic als meus alumnes "Bon dia! Som un
pagès d'Algaida que ve a fer jornals a Palma per poder viure".
Després, a més de cantar, faig de pagès, de pagès utòpic: tenc
el meu hort, les meves figueres, els ametlers, xerr molt amb els
meus ametlers i som un gran coneixedor de les figues, has de
saber que a Mallorca n'hi ha més de quaranta castes. Les
figueres i els ametlers són mediterraneïtat pura... també
n'entenc bastant de vinya. Faig un hortet, tot ecològic, m'enfad
amb les cuques... Faig les meves menjues..., faig matances,
faig figues seques, tom ametles, i faig tot això que ha estat la
meva herència cultural, i sobretot pari molt, molt, amb els
meus veïnats i els meus amics... Cont moltes històries... als
vells, als joves. Abans els meus amics eren Biel Caragol, el
"Tio" Gori, que justament varen morir joves... Em vaig desani-
mar molt. Moriren joves i vaig trobar que era una injustícia.
Per mor d'això em vaig proposar cantar més. Crec que en Biel
estaria content de sentir-me... Ara estic content, la gent
m'escolta, no sé si és que ja em pren per un padrí...

L'OBRA CULTURAL BALEAR

-I quan vostè veu que l'Obra Cultural Balear ha atorgat un
premi especial a Xesc Forteza, vostè pensa que això és cultura
popular?

-Uh, quin tema! Jo crec que a Xesc Forteza se li ha de
reconèixer algun mèrit. Ha fet riure molta gent, fins i tot a mi.
Ara, aquest reconeixement no és més que aprofitar una
conjuntura política, d'això n'estic ben convençut. Tot i això s'ha
de dir que Xesc Forteza ha estat coherent a la seva manera. Ell
deia, jo sempre he fet teatre en mallorquí. I tenia raó. Ha
mantingut sempre una línia coherent.

-L'ex-president Gabriel Cabellas ha estat tan coherent com
Xesc Forteza, i el mallorquí també ha estat sempre un element
fonamental de la seva coherència. Creu que també mereix el
reconeixement especial de l'OCB?

-M'obligues a parlar més clar. Els premis 31 de Desembre són
una tapadora d'una manca de dinamització cultural. Justificar
una entitat capdavantera en la dinamització cultural amb dos o
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La Conferència de Barcelona,
punt de partida cap a una Regió
Euromeditarránia

cia, a pesar que ara molts dels estats signats no compleixen
aquest requisit, en l'ajuda financera i en el suport humà mitjançant
la cooperació d'universitats, empreses i professionals. Unes
ajudes econòmiques avaluades en un bilió i mig de pessetes.

LA FRONTERA ENTRE EL NORD I EL SUD

L'euroconferència mediterrània de Barcelona decidí crear una extensa regió
econòmica entre els països costaners del Mare Nostrum formada per vint-i-set
països imés de vuit-cents milions d'habitants, l'objectiu de la qualés crearuna zona
de lliure canvi d'aquí a l'any 2010. Una presa de postura històrica que significa un
punt d'inflació en una Europa que des de la desaparició del mur de Berlín mirava
més cap a l'est que no cap al sud. També és, però, una decisió farcida d'obstacles
i deproblemes enmig dels quals s'hi troben les Illes Balears i molts d'altres territoris
costaners i insulars.

La Mediterrània és la frontera natural entre el nord i el sud i, com
a conseqüència d'això, el nord es vol garantir que els conflictes
socials que afecten el sud no perjudiquin la seva prosperitat.
Molts són els problemes que des de l'est a l'oest envaeixen les
costes mediterrànies, des de les situacions d'inestabilitat del
Magreb -a molt poques milles de les nostres Illes- fins a una
Turquia que no sap solucionar la qüestió kurda passant per
l'Orient Mitjà i, evidentment, pels successius conflictes de l'ex-
Iugoslàvia. La cooperació econòmica de la Unió Europea, fins a
arribar a l'anunciada zona de lliurecanvi, pot significar un canvi
radical en aquesta situació, però això pot implicar que moltes
regions del sud europeu es puguin sentir agreujades. A Barcelona
mateix els pagesos espanyols varen expressar la seva protesta
perquè pensen que l'obertura de les fronteres als productes
agrícoles del nord d'Àfrica els perjudicarà.

I qualque cosa semblant podríem dir dels hotelers que durant
molts d'anys no podran competir en preus amb les zones turísti-
ques de la vorera sud de la Mediterrània, des del Marroc a
Turquia, un cop s'hagi pacificat el clima bèl·lic que hi ha arreu de
la seva geografia. Però això, segons es desprèn dels acords
adoptats a Barcelona, tant per l'Euroconferència com pel Fòrum
de Regions, que es va celebrar prèviament, no ha de ser obstacle
que impedeixi arribar a bon port els propòsits de prosperitat per
a tota la regió. S'imposa, per tant, la solidaritat i un diàleg constant
i constructiu entre totes les parts, tal com va proposar el president
Sóler en representació d'IMEDOC (el "lobby" d'Illes de la Mediter-
rània Occidental) en propiciar les Illes Balears i les altres illes
mediterrànies de la Unió Europea com a ponts d'unió i cooperació
entre les voreres nord i sud del Mediterrani. Sóler, com la resta de
presidents regionals convocats per Jordi Pujol, es va mostrar
decididament partidaris d'incrementar el protagonisme de les
regions en aquest diàleg fronterer.

Bou Saàda
(Algèria) S.V.

El vice-president de la Comissió Europea, Manuel Marín,
declarà a "El País" que un discurs pro-mediterrani "bueno, bonito
y barato" és impossible. El comissari Marín des de la seva
condició de responsable de les relacions amb l'Europa del sud és
el pare de la nova política mediterrània de la Unió Europea que
ha vist la llum a la conferència de Barcelona de finals de
novembre. A Barcelona els quinze estats de la Unió, i dotze més
de la vorera sud de la Mediterrània, aprovaren la creació d'un
espai polític i econòmic que hom anomena "regió
euromediterrània" amb l'objectiu d'instaurar l'any 2010 una zona
de lliurecanvi que abastarà una població de més de vuit-cents
milions d'habitants. Aconseguir una declaració unànime entre
els vint-i-set estats participants va ser difícil -sobretot per les
reticències polítiques entre Israel i Síria- però finalment s'arribà
a un acord favorable que implica el començament d'una nova
dinàmica per part de la Unió Europea.

Fins ara Brussel·les, sobretot des que esdevengué la caiguda
del mur de Berlín, ha mirat més cap a l'est que no cap al sud. Des
de Barcelona les coses són diferents o, si més no, s'hauran de
mirar amb un nou prisma. Això va fer que el president semestral
de la Unió Europea, Felipe González, pogués saludar davant tot
els seus col·legues europeus, nord-africans i de l'Orient Mitjà
dient que "ha arribat l'hora d'engegar un ambiciós projecte".
D'entrada la declaració conté tres principis per assegurar la pau
i la prosperitat a aquesta regió que es fonamenten en la democrà-

PRESÈNCIA BALEAR A BARCELONA

El president de les Balears, juntament amb els de Còrsega -

també present al Fòrum de Regions- i el de Sardenya, alerten la
Unió Europea de la necessitat de no passar per damunt de les
Illes 0 de les regions perifèriques europees a l'hora d'establir els
programes de cooperació amb el sud. "La cooperació -va dir
Soler- s'ha de fer entre els més directament implicats, perquè no
es pot oblidar que algunes de les regions europees del sud
encara no han culminant els seus processos de desenvolupa-
ment i, per això, han de continuar comptant amb l'ajuda dels
programes operatius de la comissió europea".

A Barcelona es varen sentir moltes i molt variades veus. Parla-
ren els caps de govern i arribaren a un acord polític que ara
s'haurà de desenvolupar. Parlaren els presidents regionals que
constataren l'existència de problemes pendents i parlaren, tam-
bé, les organitzacions no governamentals, reunides a la Confe-
rència Alternativa. Les ONGS apostaren obertament per dema-
nar la lliure circulació de persones entre els països de la Mediter-
rània, però l'Euromed -el fòrum civil que seguí la cimera política-
s'encarregà de posar els peus a terra. La solidaritat no sempre és
fàcil. Els anomenats experts (empresaris, sindicalistes, profes-
sors universitaris i professionals de tot tipus convidats per debatre
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els acords de la conferència de caps de govern) qualificaren la
decisió de crear una zona de lliurecanvi com de "beneficiosa"
amb la condició d'avaluar prèviament els seus efectes. El presi-
dent català, Jordi Pujol, afirmà que quinze anys era massa poc
temps per evitar que alguns sectors econòmics que ara per ara
són vitals per a les economies dels països mediterranis del nord
no en surtin perjudicats.

Les lles Balears participaren a l'Euromed amb dues ponències
importants per als plantejaments propis de la nostra economia.
Per una part el catedràtic d'economia, Eugeni Aguiló, afirmà que
el posicionament turístic del nostre arxipèlag és prou sòlid i punt
de referència obligat per a tots els projectes de desenvolupament
turístic del món, però que això no implicava romandre a cobert de
la competència que en un futur més o manco llunyà poden fer
països com Tunícia o Turquia, la qual cosa ens ha de dur a "obrir
l'oferta actual cap a noves motivacions que no siguin les tradició-
nals de sol I platja". Per la seva banda el director general
d'Economia del Govern balear insistí en la tesi defensada a

IMEDOC per demanar un tractament específic de la insularitat
perquè en el context de les relacions intercontinentals en el
Mediterrani "les illes, per la seva condició de territori discontinu,
són les regions més febles" ■

Istanbul

1996: l'any de la sostenibilitat
En qualsevol cas una cosa és certa: l'activitat econò-

Molts de factor fan pensarque enguanyserà decisiuperals criteris de mica més estretament lligada al consum del territori -

sostenibilitatque el Govern baleardiu que volaplicaralmodel econòmic que és allò que el mateix Govern ara diu que vol
de les Illes: les directrius territorials, el pla del Pla, el PGOU de Palma controlar- ha tornat a aixecar el vol. Tant economistes
i eldesenvolupamentdel POOTsón algunes de les claus que marcaran del prestigi de Miquel Alenyar com els grups ecologis-
el futur de Mallorca. tes, en aquest cas el GOB, no es cansen de denunciar

el fort increment de places turístiques a causa del
"boom" immobiliari que afecta tota la costa i que comença a
amenaçar greument d'interior de l'illa. Segons el GOB la xifra de
noves places s'acostaria en aquests moments a les quaranta

S.í/.

mil.L'any que acabam de començar pot ser decisiu per al futur de
les Illes Balears i, molt en concret, per a Mallorca on hi ha moltes
qüestions pendents de resolució des del punt de vista del
desenvolupament sostenible que pregona el Govern balear.
Per una banda hi ha les directrius territorials que la Conselleria
d'Obres Públiques s'ha compromès a presentar enguany i,
també, el pla del Pla que ha de ser un instrument de racionalit-
zació per a tot el conjunt de l'illa, però també hi ha pendent l'inici
del desenvolupament del POOT, la qual cosa vol dir que tots els
ajuntaments mallorquins hauran d'haver adaptat els seus pla-
nejaments urbanístics abans de l'estiu i, de manera molt espe-
cial, el Pla General d'Ordenació Urbana de Palma, un pla
retornat a l'ajuntament per la Comissió Insular d'Urbanisme -
ara en mans del "pacte de progrés" del Consell Insular de
Mallorca- per rectificar els "errors".

Tots aquest temes fan de 1996 un any farcit de qüestions
urbanístiques estretament relacionades amb el model econò-
mic de les Illes Balears, a la crítica del qual s'hi ha sumat el
Govern balear des que el president Soler ha assumit el coman-
dament de la Comunitat Autònoma. Són, per tant, dotze mesos
que poden fer decantar la balança de la sostenibilitat cap a una
0 altra banda, sobretot si tenim present la fragilitat de les forces
amb les quals compten els principals protagonistes d'aquesta
història: hi ha, pel mig, unes eleccions generals que afectaran
la política autonòmica i que els partits de les Illes fan front entre
crisis internes de tot tipus.

La Conselleria de Turisme no és d'aquesta opinió i ha informat
que segons els seus
registres només es pot
parlar de 9.933 noves
places turístiques en el
darrer any, a les quals,
a més a més, s'haurien
de restar les 4.087 que
s'han donat de baixa.
La discrepància més
forta entre ambdues

quantificacions radica
que l'administració au-
tonòmica limita la seva

comptabilitat a les "lli-
cències turístiques"
perquè les urbanísti-
ques 0 d'obres (aparta-
ments no-turístics, xa-

lets, segones residèn-
cies) són competència
exclusiva del Consell
insular de Mallorca i
dels respectius ajunta-
ments. En aquest sentit

PRINCIPALS PROJECTES TURÍSTICS
A MALLORCA (1995)

Municipi Pobiació

Alcúdia 950 (Aucanada,Alcudiamar)
Andratx 2.423 (Biniorella, Punta Gavineta)
Artà 6.000 (Es Canons)
Calvià 5.868 (Bendinat, Peguera)
Campos 1.150 (Ses Covetes, Son Baco, Sa Ràpita)
Esporles 200 (Canet)
Felanitx 500 (Cala Marçal)
Llucmajor 4.530 (Cap de Regana, Son Atelm,Tolleric)

1.830 (Cala Petita, Botana, Cala Murada)Manacor
Muro 2.000 (Es Braç)
Palma 450 (Son Muntaner)
Pollença 925 (Can Porquer, Ca Na Volentina)
St. Llorenç 2.400 (Cala Millor, Sa Coma)
Sta. Margalida 1.500 (Can Picafort)
Santanyí 4.400 (Sa Talaia, Es Pujols)
Ses Salines 900 (Es Estanys)
Son Servera 1.250 (Pula, Port Roig)
TOTAL 37.276

Font: GOB
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L ‘Europa insular: 400 illes I
13 milions d'habitants

la Conselleria de Turisme considera que el Go-
vern executa plenament la política turística que
ha dissenyat amb "un creixement moderat i selec-
tiu de l'oferta turística i amb reliminació progres-
siva del mercat de les places obsoletes", aquelles
que no s'han pogut adaptar als plans de modernit-
zació.

NOVES PLACES
TURÍSTIQUES A MALLORCA

(1995)
Obres executades

18 hotels
7 apartaments

14 agroturisme.
1 turisme rural

TOTAL

Places

4.277 L'octubre passat Palma va serseu de la segona conferència
de Cambres de Comerç de les Regions Insulars de la Unió
Europea, l'eslògan de la qual era prou atractiu: Per una
estratègia de desenvolupament sostenible a favor de les illes
de la Unió Europea. Hi participaren representants de les
Balears, Canàries, Còrsega, Reunió, Martinica, Guadalupe,
Sardenya, Sicília, Samos, lesillesdeIPireuidelDodecaneso,
Açores, Flensburg, Wight i les illes finlandeses.

827
160
30

SALVAR ES CANONS5.294

Projectes amb llicència prèvia
12 hotels

6 apartaments..
5 turisme Rural

TOTAL

En aquest moments la Comunitat Autònoma
compta amb diferents instruments per fer que el
desenvolupament urbanístic sigui sostenible,
encara que manca l'eina principal, la de les direc-
trius territorials que segurament començaran a
vigir d'aquí a un any. Hi ha normes de caràcter
general, com la Llei d'espais naturals i plans com
el d'embelliment, així com altres plans d'abast
municipal encara que tutelats des de la Comissió
Insular d'Urbanisme. El panorama polític actual fa
que els criteris que s'apliquen difereixin en molts
de casos, la qual cosa, però, no és obstacle
perquè hi hagi una coincidència teòrica sobre les
mesures a aplicar. Poc dubten, per exemple -

almanco en les seves declaracions públiques- de
la necessitat d'arribar a un consens com el propo-
sat pel Govern per solucionar el conflicte d'Es
Canons, que és la principal amenaça desenvolu-
pista de totes les denunciades pels ecologistes.

El conseller de Turisme, Joan Flaquer, va anunciar el propòsit
del Govern de participar en el cinquanta per cent dels costs de
l'operació per salvar aquesta emblemàtica zona d'Artà.

3.730
813

96
4.639

Obres executades
+llicències prèvies 9.333

I'
f ■■PLACES TURÍSTIQUES

DONADES DE BAIXA
A MALLORCA

Any 1995

I
-

Obres executades Places

22 hotels
13 apartaments

TOTAL

Font: Conselleria de Turisme

1.242
2.373
3.615

PALMA HAURÀ DE REFER EL PGOU

I, finalment, per arrodonir aquest 1996 recentment iniciat, cal
sumar-hi el PGOU de Palma que ha estat rebutjat pel Consell
de Mallorca per considerar que era un model desenvolupista,
que proposava creixements demogràfics desmesurats i que,
per contra, no preveia les necessitat de subministrament
d'aigua dolça. Tot això, despropoció en relació al conjunt
insular i, a més a més, qüestions que aparentment són de
detall però que tenen una gran importància per al futur ordena-
ment territorial de l'illa, com és la ubicació de les estacions (El
"pacte de progrés" del CIM es nega que les estacions abandó-
nin la plaça d'Espanya i se situïn a l'altre extrem del futur parc)
han fet que el PGOU hagi de tornar a Cort i ser sotmès de bell
nou a informació pública.

La majoria conservadora de Cort s'ha rebel.lat contra els
criteris de la majoria del Consell (PSOE, PSM i UM, amb el
suport -en aquest cas- d'EU) a qui acusen de polititzar una
decisió que hauria de ser tècnica. El PP va tenir quatre anys
per avançar més de pressa però no havia previst que el
Consell, que és qui té les màximes competències urbanísti-
ques, podria capgirar la seva orientació política. La lliçó és
evident: els diferents planejaments urbanístics, començant pel
de Palma, s'hauran de fonamentar, des d'ara, en el consens i
en el diàleg entre les diferents institucions i forces polítiques.
Si no és així, 1996 pot ser que en lloc de l'any de la sostenibilitat
acabi convertint-se en l'any en què, definitivament. Mallorca
passi per ull ■

Nuoro (Sardenya)

ONA

La primera conferència de Cambres de Comerç de les Regions
Insulars de la Unió Europea es va celebrar fa un any a l'illa grega
de Chios on es parlà de "cohesió econòmica i social". Un any
després, a Mallorca, s'ha afegit un altre concepte; desenvolupa-
ment sostenible. El resultat, en ambdós casos, és unes declara-
cions que s'han traslladat als òrgans de decisió de Brussel·les per
exigir una major sensibilitat envers les seves regions insulars en
temes com els transports, les comunicacions i les limitacions de
recursos naturals. En concret es planteja la urgència d'una política
integradora que defensi els interessos de les illes davant una
Europa que sembla decantar les seves preferències per l'amplia-
ció de la Unió cap a nous estats del nord i de l'est.

A Palma hi participaren les cambres de Comerç de les Illes
Balears i de Canàries (Espanya), les de Còrsega, Reunió, Martinica

IV



l'any 85 hi havia un PIB que era el 97'5 per
cent de la mitjana europea, que va passat al
109 en el 1988 però que a causa de la crisi
dels noranta va tornar a baixar per sota de la
mitjana, situant-se en un 98%. (Nota d'ONA:
és evident que superada la darrera crisi el
PIB ha tornat a remuntar amb escreix la

mitjana de la Unió).
La declaració de les cambres de comerç a

Palma aboga per la creació d'una xarxa de
regions insulars de la Unió Europea des
d'on defensar els interessos comuns i per a
la redacció, per part de l'Assembla de les
Regions d'Europa, d'un "llibre blanc de les
illes". La intenció és el reconeixement de la
insularitat com a obstacle per ai desenvolu-
pament econòmic i per a la creació de llocs
de feina ■

ILLES DE LA UNIÓ EUROPEA

Lloc Estat

Grècia

Nom Habitants (.000) % del total

Mediterranilonianes 191 l'OI
Egeo-nord 198 1'58

Egeo-sud 263 2'11
Creta 537 4'31
Sicília Itàlia 5.173 41'53
Sardenya 1.658 13'31

Còrsega França 250 2'00
AtlànticMartinica 359 2'88

Guadalupe 385 3'09
IndicReunió 595 4'78

Balears Mediterrani Espanya 768 6'16
Canàries Atlàntic 1.589 12'75
Madeira Portugal 253 2'03

Açores 237 1'90
Total 12.456 lOO'OO

Font: Eurostat

Taormina (Sicília)
i Guadalupe (França), Sardenya i Sicília (Itàlia), Samos, el Pireo
i Dodecaneso (Grècia), Açores (Portugal), Flensburg (Alema-
nya), l'illa de Wight (Regne Unit) i les illes finlandeses. L'Europa
insular està constituïda per prop de 400 illes habitades amb una
extensió de 12.000 quilòmetres quadrats i 13 milions d'habitants,
és a dir, un 5 per cent del territori europeu i un 4 per cent de la
població. Les Illes Balears, amb 768.000 habitants representen
el 6'1 per cent de tots els europeus insulars. La nostra comunitat
autònoma té, per tant, un pes demogràfic relativament important
en el conjunt d'illes, només superat per Sicília (el 41 '5 per cent del
total), Sardenya (un 13' 3) i les Canàries (2'7).

m

m
m

DIVERSITAT INSULAR

És evident que no totes les illes són iguals, ans tot al contrari:
la diversitat, tant cultural com social i econòmica, és una norma
comuna. En general les illes mostren una gran precarietat econò-
mica a causa dels problemes de transport, tot i que el turisme ha
intervengut en els processos de desenvolupament de manera
decisiva. Les Illes Balears, amb una renda per càpita que supera
la mitjana europea, poden ser l'excepció a una regla de declivi
motivada per la manca de recursos naturals i per la incapacitat de
les economies insulars de generar nivells d'ocupació satisfacto-

■úfM

ESTRUCTURA ( % ) DEL PIB I DE L'OCUPACIÓ
PER REGIONS INSULARS

Sector primari Sector secundari Sector terciari
ILLES

OcupacióOcupació PIB PIB OcupacióPIB

ris. lonianes 41 19 20 6516 38

Egeo-nord 25 23 17 61 5716
PER UN "LLIBRE BLANC" DE LES ILLES EUROPEES Egeo-sud 21 27 709 9 64

Creta 46 18 16 58 3524
Els quadres mostren aquesta diversitat a través de l'anàlisi feta

per Panayotis Alexakis, professor de la universitat grega de
l'Egeo, amb motiu de la conferència de Chios, sobre 14 grups
d'illes europees que representen la pràctica totalitat de zones
insulars de la Unió. Segons aquest economista, de tota la
informació replegada cal deduir que les illes es veuen desafavo-
rides en el context d'una economia de mercat cada vegada més
oberta, llevat d'alguns casos on el turisme ha actuat de manera
decidida en el desenvolupament- a totes les illes, amb menor o
major quantia, el turisme actua com a motor econòmic -si bé
aquesta activitat es fortament estacional i, endemés, en ocasió
de les crisis fa que l'economia sigui extremadament vulnerable.
Com a prova del que diu Alexakis cita el cas de les Balears on

Balears 3 4 15 28 82 68
Canàries 4 8 23 22 73 70

Còrsega 3 9 21 74 7020
11Guadalupe 15 15 18 70 72

11 11Martinica 14 15 75 74
19Reunió 7 8 7419 73

15Sicília 9 24 6720 65
14Sardenya 6 30 23 64 63
25 26 5123 25 57Açores

15 21 27 38 58 41Madeira
603 7 35 33 62Unió Europea

Font: Eurostat
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Text íntegre del Manifest d'Ajaccio
''Agermanant els nostres pobles construïm Europa"

El 9 de maig de 1995, els representants democràticament elegits pels a sectors estratègics, la problemàtica del transport, el subministrament
ciutadans de les Balears, Còrsega i Sardenya, han signat un acord que energètic i de recursos hídrics o el hàndicap de competitivitat que suposa no
preveu la creació d'un marc de cooperació estable per facilitar l'apropament gaudir d'economies d'escala,
entre les nostres societats. El progrés de les nostres economies necessita, conjuntament amb un

Aquest acord és fruit d'una reflexió prèvia a la qual les parts signants hem sector terciari avui predominant, solucionar importants problemes per com-
constatat, per una banda la necessitat de conèixer-nos millor i, per l'altra, la petir amb els sectors productius de l'economia europea.

En realitat no és només un problema local sinó que constitueix un fet al qual
Europa, en el seu conjunt, i els estats, en
particular, han d'oferir solucions per res-
pectar els principis de cohesió. Així, per
exemple, s'ha de reconèixer, concretament,
el principi de continuïtat territorial que ha
de significar facilitats tarifàries per al trans-
port fonamentades en un vertader servei
públic per a persones i mercaderies, in-
centius per a la permanència en el mercat
de les empreses locals i l'atracció d'inver-
sions per als sectors econòmics emer-
gents, tant terciaris com quaternaris i, per
últim , una modelació de les normes de
competència que tengui present les pecu-
liaritats i disparitats dels mercats insulars i
els recursos naturals.

gran potencialitat que té la cooperació entre les regions insulars.
S'ha de destacar que ens trobam davant

un acord nou i, al mateix temps, ambiciós,
atès que és la primera vegada que tres
regions insulars de la Mediterrània afir-
men de forma solemne la seva voluntat

d'explorar conjuntament tots els possi-
bles camps de cooperació.

Els primers contactes entre els tres go-
verns han servit, efectivament, per ado-
nar-nos que moltes coses ens uneixen,
com per exemple: la història, la geografia,
la cultura mediterrània, la nostra similar
estructura econòmica, el ser pont natural
de les voreres nord-sud de la Mediterrà-
nia. ..etc, però persobre de tot això s'ha de
destacar la sorprenent similitud que s'ha
detectatpel que fa als problemes als quals
en aquests moments feim front de manera
separada i la coincidència de les opcions
estratègiques que plantejam individual-
ment de cara al futur.

En iniciar aquest projecte s'ha de tenir
en compte l'anàlisi positiva que les institu-
dons comunitàries fan de la cooperació
interregional i, fins i tot, la promoció que
se'n fa. La recent creació del Comitè de
les Regions i l'estructuració en grups ter-
ritohals de les regions pertanyents a l'As-
semblea de les Regions d'Europa, donarà
amb tota seguretat una nova empenta al Ajaccio (Còrsega)
moviment regional a Europa en el qual les
illes de la Mediterrània Occidental hem de tenir veu pròpia.

En aquest context, conscients de l'evolució i del suport que la Unió Europea
vol aportar a la cooperació interregional, no exclusivament de fronteres,
aquestes illes anuncien la seva voluntat de juntar esforços que permetin
abastar objectius comuns i satisfer de manera eficaç les necessitats anàlo-
gues.

La nostra comuna situació insular ens ofereix camps de cooperació evi-
dents: la millora dels transports, la política turística, el subministrament de
productes de consum, el tractament dels residus i la lluita contra la pol·lució
marina, la gestió dels recursos naturals, com l'aigua o el territori, etc... sense
oblidar totes aquelles perspectives que se'ns obrin pel fet de la nostra situació
geogràfica en ple cor del Mediterrani.

En conseqüència, IMEDOC neix del convenciment que, dins de l'àrea
mediterrània, les regions insulars presenten caracterísques específiques
que requereixen polítiques adhoc capaces de superar els desavantatges
derivats de la insularitat. Les nostres illes han de fer front a certes dificultats

lligades a aquest singular factor geogràfic, com la manca d'infraestructures

Es tracta, en definitiva, d'aplicar ales illes
el principi d'igualtat a través d'accions de
discriminació positiva que permetin com-
pensareldesavantatge d'on partim, d'acord
amb el principi de cohesió econòmica i
social que figura a la base de la construc-
ció europea. Aquest principi de cohesió no
s'ha de limitar a la política regional sinó que
ha de constituir un punt de referència de
totes les polítiques europees. En efecte, si
no poguéssim innovar i diversificar-nos,
correríem el risc de romandre reduïts a un

espai econòmic complementari de les re-
gions industrials del centre i del nord
d'Europa, endemés de serplenamentorien-

tats cap a una única activitat econòmica: el turisme de masses.
Aquesta anàlisi i les demandes que implica s'han fet fins ara a cada regió.

No ha existit, com seria desitjable, un interlocutor capaç de presentar-les
davant les instàncies estatals i europees competents per ser tengudes en
consideració. IMEDOC servirà, per tant, com a fòrum de debat de totes
aquelles iniciatives de desenvolupament regional i d'aportacions a la cons-
trucció europea que es generen des de les Balears, Còrsega i Sardenya en
un primer temps i, més endavant, des de qualsevol de les illes de la
Mediterrània de manera que es puguin aprofitar les sinèrgies creades i que
IMEDOC sigui un interlocutor privilegiat a Europa.

Ajacció (Còrsega), 19 d'octubre del995

Signat: Dr. Federico Palomba (Presidente delia Regione Autónoma delia
Sardegna), Cristòfol Soler i Cladera (Molt Honorable President de la Comu-
nitat Autònoma de les Illes Balears) i Jean Baggioni (Le Président du Conseil
Exécutif de Corsé)
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Mallorca, Menorca, Eivissa i Formentera.

Ompionfisesanibhnaturalesa
El nostre compromís és de preservar
la nostra major riquesa, la natu-
ralesa. Per aquest motiu, s'ha prote-

git especialment més d'un terç del
nostre territori. Es tracta d'un

esforç constant encaminat a conser-
var, protegir i embellir el nostre
entorn turístic, amb la finalitat de
garantir la tranquil·litat i el des-
cans als nostres visitants.

Aquí, a les Illes Balears,
la naturalesa segueix

el seu curs.

IBATUR
INSTITUTO BALEAR

^ DE PROMOCION DEL TURISMO
CONSELLERIA DE TURISME

GOVERN BALEAR



Sa Nostra, Alcaide mostrà un gràfic (3) on es veu l'evolució
seguida pel PIB de les Balears i d'Espanya en relació a
Europa. La corba demostra clarament com les Balears expe-
rimentaren una forta caiguda durant les crisis dels 73, 77 i 87.
En concret es veu com el PIB regional, que en només deu
anys, entre 1960 i 1970, havia passat del 65'6 de la mitjana
europea a aproximar-se al llistó del 115, va caure a partir 1973
per davall de la línia central i ja no es recuperà fins deu anys
més tard. Segons l'economista una davallada tan important
pot semblar inimaginable en aquests moments, però perquè
de veritat fos així seria necessari diversificar l'economia.

^ ÍÜj'JJJj'liUiljl·

Les Balears continuaran creixent per
damunt la mitjana europea
L'economia de les Illes Balears travessa una conjuntura dolça. El creixement de

1995 fou d'entorn d'un 5 per cent i les perspectives per a enguany no poden ser
millors: s'espera un increment del PIB del 3 o3 '5percent que seria superior tant de
la mitjana europea com de l'espanyola. Només un problema: la dependència d'un
únic sector econòmic fa que l'economia pateixi una fragilitat que, afortunadament,
no s'avé amb els resultats.

CONTINUEN LES VAQUES GRASSES

De moment, però, continuen las vaques grasses. Tots els
indicadors econòmics de 1995, i els de 1996 que ja s'han

TAXA DE CREIXEMENT DEL PIB BALEAR PER SECTORS
ONA

Agricultura Indústria Construcció Serveis TOTAL
L'economista Julio Alcaide, una de les

ments econòmiques més respectades de
tot l'Estat, va ser a Palma per presentar un
estudi comparatiu de les diferents autono-
mies espanyoles cara a la convergència
amb Europa realitzat per la Fundació de les
Caixes d'Estalvi. Destacà que el PIB de les
Balears és 18 punts per sobre de la mitjana
de la Unió i, segons la mateixa escala, a
més de 40 per damunt de l'espanyola. En
aquest sentit, va afirmar que no hi ha dubte
que l'autonomia balear és la més europea
de totes, que depèn de la prosperitat euro-
pea -i que per tant cal esperar quatre o cinc
anys més d'expansió- però que això no lleva que la seva
estructura siguí d'una gran fragilitat perquè depèn quasi ex-
clusivament de l'evolució d'un sol sector.

Durant la conferència, celebrada a les oficines centrals de

2'6 1'3-O'l -0'71991 0'4
-8'4 2'4 I'1-0'7 -0'41992

3'5 1'6-3'7 -3'5 -9'11993
3'9 8'8 73-0'8 -0'61994

1995 (a)
1996 (p)

4'8 6'0 5'41'7 l'O
4'0 4'0 3'52'0 1'5
7'0 81'2 lOO'O1'8 lO'O

Estimacions a desembre 1995 (a): Avanç - (p): Previsió.
Font: Conselleria d'Economia i Hisenda i CAEB.

Gràfic 1.

engegat, mostren uns bons anys gràcies al turisme que manté
la recuperació Iniciada el 1994, tot I que les vendes per a la
pròxima temporada alta no hagin començat massa bé en el
mercat britànic. Si ens fixam en el PIB -a l'espera que la

Conselleria d'Economia estableixi la
seva dada definitiva- totes les avalu-
aclons fetes sobrepassen el 5 per
cent de creixemet, excepció de la
Cambra de Comerç que el situa en
un 4'9, però el més Important és que
-com diu l'informe de la Cambra- "el
1996 entrarà en un tirany de desen-
volupament sostenible" amb un crei-
xement previst del 3 per cent.

Quadre
comparatiu
de ies Balears
amb Espanya,
Europa i la OCDE.

TAXES DE CREIXEMENT REAL

OCDE OCDE

UE(12) EUROPA TOTAL ESPANYA BALEARS
ALEMANYA ALEMANYA REGNE

OCCID. UNIFIC. UNIT

4'7n.d. 0'4 1'8 -0'2-1'3 O'l1981 0'1
5'3n.d. 1'0 O'O 1'61982 -0'9 1'7 0'8
4'9n.d. 1'6 1'8 2'6 2'21983 1'8 3'7
5'0n.d. 2’6 4'4 1'51984 2'8 2'3 2'3
2'1n.d. 2'7 3'3 2'61985 2'0 3'8 2'5 LA GROSSA DE NADAL
7'5n.d. 3'1 2'7 3'21986 2'3 4'3 2'9

11'8n.d. 3'1 3'3 5'61987 1'5 4'8 2'9 Per sectors 1995 ha registrat crei-
xements generalitzats, excepció feta
d'agricultura, el PIB de la qual se
situa entre un lleuger decreixement i
l'estancament. La indústria registrà
l'any passat increments superiors al
3 per cent, la construcció de més d'un
8 per cent i els serveis se situaren en
prop d'un 5. En general l'economia
funciona bé, encara que s'adverteix
una relantització en la recuperació
del consum intern. Sembla que els
consumidors encara viuen els efec-
tes psicològics de la crisi o tenen por

7'71988 3'7 n.d. 4'0 4'3 5'25'0 4'2
4'41989 3’6 n.d. 3'3 4'72'2 3'5 3'4

n.d. 1'31990 5'7 2'6 3'60'4 3'0 3'2
n.d. 2'2 1'31991 5'0 -2*0 ro1'7 1'5
n.d. 0'8 I'11992 2'2 -0'5 I'1 1'61'2
n.d. -I'1 -l'O 1'61993 2'0 -O'l 1'3-0’3
n.d. 2'8 1'7 7'31994 3'5 2'5 2'3 2'8

1995 (a) n.d. 2'8 3'4 2'9 5'43'0 3'0 3’0
1996 (p) n.d. 2'2 2’4 3'0 3'52'4 2'3 2'5

Estimacions a desembre 1995 - Font: OCDE, EUROSTAT, The Economist, INE, Conselleria d'Economia
i Hisenda i CAEB.

Gràfic 2.
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CONVERGÈNCIA REAL D’ESPANYA I DE LES BALEARS
AMB LA UNIÓ EUROPEA

PIB per càpita espanyol i balear en % del PIB mitjà de la Unió Europea
Fundació FIES de les Caixes d’Estalvis
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Gràfic 3, elaborat per l'economista Julio Alcaide.

de no perdre el lloc de treball, a causa de la gran precarietat de les
ocupacions. Això no obstant, i pel que fa ai possible increment del
consum, la bona notícia econòmica amb que acabà l'any va ser la
grossa de la rifa de Nadal. Mai la loteria no havia deixat tants de doblers
a les Illes -en concret al Coll d'En Rabassa- on es distribuïren 35.000
milions de pessetes que, en gran mesura, aniran al consum dels
afortunants.

IVIÉS EMPRESES I MÉS TREBALL

Quant a la situació
empresarial i laboral
les perspectives són
bones tot i que els sin-
dicats fan fonamenta-
des crítiques a una si-
tuació que és extre-
madament complexa.
El nombre mitjà d'em-
preses durant 1995
s'ha fixat, segons la
CAEB, en 30.914, un
8 per cent més que l'any anterior, la qual cosa ha generat -com ja hem
destacat altres vegades a ONA- el major nombre de llocs de feina de
tota la història de les Illes, no només a l'estiu sinó també durant la
temporada baixa.

El mes de novembre de 1994 hi havia 162.868 treballadors i 26.908
empreses en actiu a les Balears, mentre que en el mateix mes de 1995
la xifra s'havia incrementat fins als 172.617 ocupats i les 28.567
empreses. Un 5'98 per cent més de llocs de feina i un 6'16 més
d'empreses. Per sectors, rinici de la temporada baixa va registrar d'un
any a l'altre un increment del nombre d'ocupacions d'un 11'6 per cent
a la construcció, d'un 21 per cent al comerç (cal suposar que l'obertura
de El Corte Inglés ha tengut un impacte inicial important) i un 6'9 per
cent a l'hoteleria o a la restauració. Els únics descens relatius s'han
registrat a la indústria i a l'agricultura.

La UGT considera positives aquestes dades, tot i que "l'ocupació que
es crea a la nosta comunitat autònoma té un caràcter poc positiu, per
la seva enorme precarierització i rotació". Això fa, segons el sindicat
que "el mercat de treball s'hagi empobrit, atés que el nombre més
significatiu de noves ocupacions ho siguin mitjançant la modalitat
contractual de "a temps parcial" que no aporta cap element d'estabili-
tat". El nombre de contractes a temps parcial s'ha incrementat un 29'9
per cent entre novembre de 1994 i de 1995 ■

PIB DE LES ILLES BALEARS

(PREVISIONS)
1995 1996

Cambra de Comerç
Sa Nostra

CAEB

4'9 3'0

5'0 3'5

5'4 3'5
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ENTESA ENTRE ADMINISTRACIÓ I INICIATIVA PRIVADA

Celestí Alomar pronuncià la darrera lliçó del curs per a tutors de
formació hotelera que s'ha dut a terme al centre Acorn de Santa
Ponça. Precisament, i com a prova d'alló que deia, el director general
va subratllar el fet que un curs, i fins i tot un centre com aquest,
hagués estat impensable fa només un parell d'anys. El centre Acorn
és un projecte de la cadena hotelera del mateix nom que gestiona
Fundesba. És, per tant, una iniciativa privada que ha trobat el suport
del pla "Futures" i del Forcem per cofinançar cursos de formació.

Alomar va aprofitar l'acte per anunciar la pròxima signatura d'un
conveni amb la Conselleria de Turisme de les Balears per dur
endavant el segon pla d'embelliment programat pel Govern balear,
un pla que en aquesta ocasió tendrá un dels seus fonaments a
l'anomenat "esponjament", és a dir, a l'esbucament d'hotels obsolets
per reutilitzar els espais com a zones verdes o llocs d'esplai. Segons
va afegir el conveni serà el primer d'aquest tipus que se signarà a tot
l'Estat espanyol amb una clara filosofia de turisme sostenible, amb
respecte cap el medi ambient i els recursos culturals i amb el rerafons
de poder desestacionalitzar el mercat laboral.

Celestí Alomar: "La qualitat,
un objectiu de futur"
El director general d'Estratègies Turístiques va fer la darrera conferència del
curs de tutors que el centre Acorn de Santa Ponça ha impartit sobre formació
professional a Thoteleria. CelestíAlomar va parlar del nou pla "Eutures", per al
període 96-99, que té com afita més important per a les Illes Balears la col-
lahoració amb la Conselleria, els ajuntaments i la iniciativa privada per dur
endavantprojectes que, com el segon Pla d'Embelliment, tenguin com a objectiu
la qualitat del producte turístic.

ONA

Celestí Alomar va de-
manar a tot el sector tu-

rístic que vagi amb cura
per aconseguir un de-
senvolupament sosteni-
ble. Segons el director
general d'Estratègies
Turístiques és imprès-
cindible adequar l'oferta
als recursos disponibles.
En aquest sentit, anun-
cià que la segona fase
del pla "Futures" del Mi-
nisteri de Comerç, entre

1996 i 1999, preveu la col·laboració amb els governs autònoms i
amb els ajuntaments per dur endavant projectes de millora de la
qualitat del producte turístic, per a la qual cosa -va dir- és imprès-
cindible la contribució de la iniciativa privada.

TOMEU ESTEVA, EXEMPLE DE QUALITAT

Durant la seva intervenció el director general d'Estratègies Turís-
tiques va parlar molt de la qualitat del producte turístic, la qual cosa
significava la conjunció de molts de factors en un sols objectiu: la
satisfació del turista i la utilitat social del model turístic a aplicar.
Com a exemple va posar el de Mestre Bartomeu Esteva, el millor
cuiner de Mallorca de tots els temps, que va compartir amb Celestí
Alomar la mesa de la darrera classe del curs. Aquesta presència va
servir perquè recordàs que l'esforç per millorar la qualitat no és cap
descobriment recent, sinó que sempre hi ha hagut persones que, com
Mestre Tomeu Esteva, s'han preocupat per oferir qualitat.

Celestí Alomar, en nom del centre de formació Acorn, va lliurar
una placa d'agraïment a Bartomeu Esteva perlina llarga vida de
dedicació a Thoteleria i a la cuina mallorquina.

Mestre Tomeu
Esteva rep
l'aplaudiment de
Celestí Alomar i
d'Enric Ferrer,
director general
d’Acorn.

El menorquí Ponç Pons, guonyador del
Premi Guillem Cifre de Colonya 1995

Segons manifestà a ONA, Martí March,
director del departament de Ciències de
l'Educació de la UIB i membre de la
Fundació de la Caixa de Pollença (ONA
núm.33) "la literatura infantil i juvenil en
llengua catalana ha experimentat en els
darrers anys una important pujada i inici-
atives com aquesta són molt determi-
nants a Thora de donar a conèixer un

gènere en principi minoritari però que
avui compta amb molts d'autors ben re-
coneguts."

Autor de novel les com "L'hivern a

Belleville" o "Memorial de Tabarka", Ponç
Pons realitza ara aquesta nova incursió
en el món de la literatura juvenil, amb el
premi Guillem Cifre de Colonya ■

L'obra "Entre el cel i la terra" de l'escriptor
menorquí Ponç Pons va resultar guanya-
dora del Premi de literatura infantil i juvenil
que Colonya, Caixa d'Estalvis de Pollença
atorga anualment en el marc del Premis 31
de desembre que lliura TObra Cultural
Balear.

Dotat amb 750.000 ptes., ara aquesta
narració serà publicada per l'editorial cata-
lana La Galera, com es fa des de fa més de
deu anys amb el premis del Cifre de
Colonya.

En anteriors edicions han estat també

guardonats autors com Eusèbia Rayó,
Joaquim Carbó, Pere Morey Servera i
Josep F. Delgado Mercader, per Tobra
"L'empaitagrills i la noia de la lluna" va
esser el guanyador Tany 1994. Ponç Pons, al lliurament dels Premis 3 de desembre.
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